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ČESKÝ VÝVOZ ZLOMIL REKORD NAVZDORY VÁLCE
 Exportéři hledají nové trhy hlavně v Evropě. Její podíl na českém vývozu roste

PODNIKATELSKÉ MISE POMÁHAJÍ UŽ 30 LET
Jednání na nejvyšší úrovni, neocenitelná regionální know-how, sdílení dobré praxe

NĚKDO MUSÍ MÍT ODVAHU ŘÍKAT VĚCI NATVRDO
Rozhovor s Jaroslavem Hanákem, který po 12 letech končí v roli prezidenta SP ČR
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VážEní ČtEnářI SPEKtRA

Letošní první vydání se k vám dostává v době, kdy je česká ekonomika v mírné recesi. Měla by 
být ale mělká a lehký optimismus nám dodává i to, že jsou firmy a průmyslové obory, které 

si i přes souběh několika nepříznivých faktorů vedou celkem dobře. Z našeho nedávného 
průzkumu situace ve firmách je ale jasné, že rok 2023 bude složitý. 

Svaz průmyslu a dopravy ČR bude nadále dělat vše pro to, aby naši členové toto obtížné 
období zvládli. V polovině roku nastoupí nová svazová posádka. Nově zvolené předsta-
venstvo v čele s prezidentem jistě v rámci generační výměny přinese novou energii, svěží 
myšlenky a vize. Po Jaroslavu Hanákovi to nový prezident nebude mít lehké, nahradit jeho 
„drive“, někdy až drsné sdělování pravdy komukoliv bez výjimky, tvrdá jednání s vládou 
i sociálními partnery a tucet let obětavé a dobrovolnické práce v čele Svazu, je velmi nároč-
ný úkol. Nejen my, kteří jsme měli to potěšení s ním bezprostředně spolupracovat a vytvá-
řet mu na Svazu zázemí, ale i všichni ti, kdo měli možnost přečíst si jeho knihu vzpomínek, 
musí obdivovat jeho odvahu, elán a chuť nejen úspěšně podnikat, ale zapojit se i do budo-
vání občanské společnosti v organizacích hájících zájmy podnikatelů v dopravě a průmyslu 
nejen v rámci České republiky. Za to mu patří velký dík. 

Potěšující je, že o nástupnictví je velký zájem, a také to, že většina zájemců o práci v předsta-
venstvu si je vědoma náročných cílů, za které bude Svaz v nejbližších čtyřech letech bojovat. Mezi 
priority, s kterými jdou do voleb, řadí např. cenově dostupné a udržitelné energie, zelenou trans-
formaci bez dopadu na konkurenceschopnost průmyslu, řešení nedostatku pracovní síly, vzdělávání, 
inovace, podporu firem s vlastními produkty, snižování regulatorní a administrativní zátěže, digitální 
transformaci firem, zlepšení dopravní infrastruktury, udržitelnost, hledání nových trhů a pod-
poru exportu. Neméně potěšující zprávou je, že do představenstva Svazu kandiduje pět žen. 

Rok 2023 je také – po covidové a energetické krizi – rokem podpory exportu. Zdá se, 
že vláda i parlament svůj příslib exportérům dodrží, několik podnikatelských misí se již 
uskutečnilo a plán na další pro celý rok vypadá nadějně. Po propadu ruského trhu chce-
me exportérům pomoci hledat uplatnění v jiných částech světa. Budeme také usilovat 
o to, aby stát vytvořil podmínky pro zapojení českých firem do obnovy a rekon-
strukce Ukrajiny. Všichni totiž doufáme, že v letošním roce se podaří válku ukončit 
a zahájit proces nejen hospodářské, ale i společenské obnovy Ukrajiny. Ať se vám 
v letošním náročném roce pokud možno daří. 

DAgMAR KUchtOVá 
generální ředitelka

Svazu průmyslu a dopravy ČR
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POSiLUJící KORUNA KOMPLiKUJE ČESKýM VýVOZcůM žiVOt. 
PřiJEtí EURA By PODLE fiREM i SVAZU PRůMySLU ByLO NEJLEPší 
PODPOROU ExPORtU. 

ČESKý VýVOZ LOnI ZLOMIL hIStORIcKý 
REKORD nAVZDORY VáLcE

Za posledních sto let dodal český 
výrobce pian Petrof do Ruska 

zhruba 120 tisíc nástrojů. Hráli 
a hrají na ně umělci i děti ve školách. 
těsně před tím, než ruský prezident 
Vladimir Putin loni spustil útok 
na Ukrajinu, měla firma na stole 
objednávku na další dvě stovky pian. 
„tato objednávka se však už neusku-
tečnila. Prodat tyto nástroje ze dne 
na den jinam je složité. celkem jsme 
kvůli sankcím vůči Rusku a válce na 
Ukrajině přišli o 15 procent obratu,“ 
říká ředitelka Petrofu Zuzana cera-
lová Petrofová.

Rusko a další rusky mluvící země 
měl před válkou vyhlédnuté jako trh 
pro další růst také výrobce nemoc-
ničních lůžek Linet. „Export do 
Ruska jsme zastavili. Na Ukrajinu 
sice dodáváme, ale velmi často jde 
o cSR projekty,“ vysvětluje tomáš 
Kolář, výkonný ředitel Linetu. šanci 
na nové zakázky kvůli válce ztratila 
liberecká firma VÚtS, která mimo 
jiné vyvíjí a staví na zakázku jedno-
účelové automatické stroje. „Nabí-
zeli jsme naše služby nadnárodním 
subdodavatelům z automobilového 

průmyslu, kteří měli výrobní závody 
v Rusku. S jejich odchodem z tam-
ního trhu už od nich poptávky 
neevidujeme,“ dodává Jiří Václa-
vík, vedoucí obchodního oddělení 
VÚtS.

ÚStUP Z RUSKA
Český export do Ruska se loni ve 
srovnání s rokem 2021 propadl 
o 60 procent. K tamním odběratelům 
dorazilo zboží v hodnotě 31,9 miliardy 
korun. Z pohledu celkového vývozu 
českých firem jde však o marginální 
číslo. „Do Ruska a Běloruska, na které 
také Evropská unie uvalila sankce, 
Česko v roce 2021 vyváželo jen mírně 
přes 2 procenta celkového exportu. 
toto číslo nyní kleslo na 0,7 procen-
ta,“ upřesňuje Lukáš Martin, ředitel 
Sekce mezinárodních vztahů Svazu 
průmyslu a dopravy ČR.

České firmy ovšem začaly více 
pronikat na alternativní trhy v post 
sovětském prostoru. „Ať už jde 
o Kazachstán, Uzbekistán, Gruzii či 
Arménii, kde je tradičně zájem o po-
dobné zboží, které se vyváželo do 
Ruska a Běloruska,“ dodává Lukáš 
Martin. Hodnota vývozu do Kazach-
stánu se loni více než zdvojnásobila 
a zastavila se těsně pod 11 miliardami 
korun. Na tento trh, kde se mu daří, 
sází také Linet. Do Ázerbájdžánu 
loni zamířilo z Česka zboží za necelé 
3 miliardy korun, což bylo o 62 pro-
cent více než o rok dříve. 

Fakt, že export i přes potíže způsobené 
konfliktem na Ukrajině dramaticky roste, je 
určitě velmi dobrá zpráva pro český průmysl.

REKORDní RŮSt
Na celkovém exportním výkonu tu-
zemských firem se válka a s ní spojené 
problémy na první pohled neprojevily. 
Hodnota vývozu zboží vytvořeného 
na území Česka, jak ho počítá Český 
statistický úřad, vzrostla loni meziroč-
ně o 13 procent na necelých 4,5 bili-
onu korun. tempem růstu export 
vyrovnal úspěšný rok 2021. 

Velkou zásluhu na nominálně 
historicky nejlepším výsledku expor-
térů měla inflace, která se promítla 
do růstu cen vyváženého zboží. 
Hmotnost vyvezeného zboží totiž 
podle ČSÚ loni klesla. Průměrná 
hodnota jednoho kilogramu exporto-
vaných výrobků se meziročně zvedla 
o 23 procent. cenový efekt je dobře 
patrný například na vývozu elektři-
ny. Do zahraničí dodalo Česko loni 
13,5 terawatthodiny elektřiny, což bylo 
o necelou čtvrtinu více než v roce 
2021. Hodnota vyvezené elektřiny se 
ovšem meziročně zvedla o 97 procent 
na 119 miliard korun. Z elektřiny se 
tak rázem stala jedna z největších 
položek tuzemského exportu.

„fakt, že export i přes potíže 
způsobené konfliktem na Ukrajině 
dramaticky roste, je určitě velmi 
dobrá zpráva pro český průmysl. Po-
tvrzuje se, že i v dobách ekonomické 
stagnace je o české zboží, u kterého 
je velmi dobře nastaven poměr ceny 
a kvality, ve světě zájem,“ komentuje 
výsledky Lukáš Martin.
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pěT nEjDůlEžITějŠích TRhů pRo čEský ExpoRT
(export v národním pojetí)

Země
Export 2022  

v mld. kč
podíl  

na celkovém exportu
Změna 2022/2021

Německo 1 400,24 31,30 % +14 %
Slovensko 453,68 10,14 % +19 %
Polsko 323,62 7,23 % +15 %
Francie 211,84 4,73 % +14 %
Rakousko 204,27 4,57 % +14 %

Zdroj: ČSÚ

RADEK ŠPIcAR
viceprezident  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Loňský rok ne-
byl pro drtivou 
většinu firem 
vůbec jedno-
duchý. České-
mu průmyslu se 
ale podařilo tu 
opravdu těžkou 
zatáčku vybrat 

a vyhnout se tomu nejčernějšímu 
scénáři. Abychom pomohli exporté-
rům s jejich tíživou situací, prosa-
dili jsme novelu zákona o pojišťo-
vání a financování vývozu se státní 
podporou, jejímž výsledkem byl 
program EGAP Plus. Ten umožnil 
poskytování záruk za úvěry klientů 
komerčních bank a současně roz-
šířil portfolio produktů České ex-
portní banky a EGAP o podporu ex-
portně orientovaných podniků. Ani 
letošek nebude snadný. Aby podniky 
udržely krok se svými konkurenty, 
potřebují mít srovnatelné podmín-
ky jako firmy v zahraničí. Jako první 
krok chceme s MPO jednat o nove-
le, která by umožnila EGAP i ČEB 
podpořit české firmy na Ukraji-
ně, obdobně jako to dělá například 
Německo, Polsko nebo Slovensko. 
Podnikatelé jsou na své vlastní ri-
ziko na Ukrajině aktivní už nyní. Po 
skončení války se chtějí zapojit do 
obnovy země a očekávají další pří-
ležitosti. České firmy dokážou kon-
kurovat mezinárodním hráčům, bez 
srovnatelné státní podpory s jinými 
zeměmi se ale jejich vyhlídky pod-
statně zhoršují.

pRosa DIlI  jsmE V ě T Ší 
p oDp oRu E x p oR T u
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ropských trzích existuje mnohem 
více překážek a omezení na trhu. 
Vyjednávání nových dohod o volném 
obchodu, které by přístup na tyto 
trhy ulehčily, je časově náročné. Mi-
moevropské trhy, byť jsou z hlediska 
odbytu dlouhodoběji zajímavější, 
vyžadují ze strany firem větší finanč-
ní, personální a časové investice,“ 
vysvětluje Lukáš Martin ze Svazu 
průmyslu.

SILná KORUnA
Exportérům situaci komplikuje 
i rychle posilující koruna. Zatímco na 
začátku roku 2021 stálo euro 26,14 ko-
runy, na konci toho loňského to bylo 
už jen 24,36 koruny. Letos v únoru 
se euro dostalo dokonce pod hranici 
24 korun. i proto roste podíl expor-
térů, kteří se proti pohybům kurzu 
zajišťují. Na konci loňského roku měli 
zajištěno více než 50 procent českého 
exportu, ukázalo pravidelné společ-
né šetření Svazu průmyslu a České 
národní banky. V prvním pololetí 
roku 2021 se tento podíl pohyboval 
kolem 40 procent. „Vzhledem k tomu, 
že český vývoz je silně orientovaný na 
eurozónu a minulé i současná vláda 
odmítaly přijmout euro, potřeba kur-
zového zajištění zbytečně exportérům 
zvyšuje náklady,“ říká Bohuslav Čížek, 
ředitel Sekce hospodářské politiky 
Svazu průmyslu.

Svaz průmyslu je dlouhodobě pro 
přijetí eura. Dávají mu za pravdu 
i samotné firmy. „Česká republika 
by konečně měla zavést euro, tím 
by pomohla exportérům nejvíce. 
Přechod na evropskou měnu je něco, 
čím se má vláda zabývat a nedělat, že 
se nás taková možnost netýká,“ uvádí 
tomáš Kolář z Linetu. 

firmy se snaží zajišťovat proti mě-
novému riziku také tím, že si berou 
úvěry či nakupují suroviny, polotova-
ry nebo součástky v eurech. Není to 
ale všelék. „Jako exportéři, kteří in-
kasují 90 procent tržeb v eurech nebo 
dolarech, jsme si přáli euro již dávno. 
Zaměstnance, energie a některý ma-
teriál musíme platit v korunách, což 
je pro nás drahé,“ dodává Zuzana 
ceralová Petrofová. Kvůli růstu cen 
energií, surovin i mezd se už piana 
Petrofu dostala na cenovou úroveň 
německých výrobců. firma tím 
ztratila dosavadní výhodu, kdy si za 
stejně kvalitní nástroje mohla účtovat 
nižší ceny než Němci.

POMOc StátU
Situace exportérů letos nebude 
jednoduchá. V posledním půlroce 
více firem vnímá, že se zahraniční 
poptávka po jejich zboží zhoršuje, 
naznačuje šetření SP ČR a ČNB. 
Proto je žádoucí, aby měl český 
vývoz adekvátní podporu státu 

Česká 
republika 
by konečně 
měla zavést 
euro, tím 
by pomohla 
exportérům 
nejvíce.

Top 5 ExpoRTních TRhů poDlE RůsTu VýVoZu
(export v národním pojetí)

Země
Export 2022  

v mld. kč
podíl na celkovém 

exportu
Změna 2022/2021

Kazachstán 10,96 0,24 % +163 %
Ázerbájdžán 2,85 0,06 % +62 %
Spojené arabské emiráty 14,62 0,33 % +42 %
Mexiko 19,55 0,44 % +39 %
Indie 21,94 0,49 % +31 %

Zdroj: ČSÚ

ZáVISLOSt nA EVROPě
Nejčastějším cílem výrobků tuzem-
ských firem zůstává Evropa. Loni 
tam zamířilo 90 procent českého 
exportu. Do unijní sedmadvacítky 
to bylo 81 procent. Protože vývoz 
do EU rostl rychleji než do zbytku 
světa, závislost na evropských trzích 
se loni prohloubila. Přitom stát už 
před mnoha lety v exportní strategii 
vyhlásil, že by bylo žádoucí, aby se 
čeští vývozci orientovali i na mimo-
evropské trhy. V tom jim pomáhá 
také Svaz průmyslu.

Ukazuje se však, že minimálně 
v krizi je snazší zaměřit se na blízká 
teritoria. Letošní průzkum Svazu 
průmyslu mezi více než stovkou 
průmyslových firem ukázal, že 27 
procent z nich chce aktuální situaci 
na trhu řešit hledáním nových odby-
tišť v EU. Na nových trzích mimo 
státy Evropské unie hodlá zabodovat 
23 procent firem. 

Mezi nimi bude Petrof, Linet 
i VÚtS. „Otevírají se nám trhy 
v arabském světě. Díky novým 
příležitostem v USA a očekávanému 
oživení na čínském trhu plánujeme 
letos vyšší tržby než v loňském roce,“ 
prozrazuje plány Petrofu Zuzana 
ceralová Petrofová. Linet je se 
svými nemocničními lůžky tradičně 
silný v USA, kde jich prodá ročně 
za 50 milionů dolarů. „Potenciál je 
ale podstatně vyšší. Minulý rok jsme 
také koupili firmu v Austrálii. Stále 
zajímavější trhy jsou v Africe a posi-
lovat chceme i na Blízkém východě,“ 
vypočítává nové destinace tomáš 
Kolář z Linetu. VÚtS by chtěl své 
tkací stavy letos prodat partnerům 
do Číny a na tchajwan, s nimiž firma 
v posledních měsících podle Jiřího 
Václavíka intenzivně jedná.

Důvodů, proč takových firem není 
více a podíl exportu mimo Evropu 
neroste, je několik. „Na mimoev-
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poDíl VýVoZu ZajIŠTěného pRoTI pohybu kuRZu koRuny (v %)

koRuna VůčI EuRu už DVa Roky posIlujE
(kurz cZk/EuR)

čEským ExpoRTéRům sE Daří
(hodnota vývozu v národním pojetí, v mld. kč)
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a nebyl znevýhodněn proti produk-
tům zahraničních firem, kde je státní 
podpora exportu nastavena lépe.

„Velmi důležitá a efektivní je eko-
nomická diplomacie, která obzvláště 
v posledních letech funguje výbor-
ně,“ říká tomáš Kolář z Linetu. Pro 
řadu firem je důležitá také finanční 
podpora účastí na zahraničních vele-
trzích, kde se mohou potkat s poten-
ciálními zákazníky. „Letos budeme 
naše tkací stavy vystavovat například 
na veletrhu textilní techniky itMA 
v Miláně bez jakékoliv proexportní 
podpory,“ upozorňuje Jiří Václavík 
z VÚtS.

Na proexportní aktivity a nástroje 
by proto vláda měla pamatovat při 
sestavování státních rozpočtů. „chá-
peme, že se Česko nachází ve složité 
rozpočtové situaci, ale právě podpo-
ra exportu přináší významný multi-
plikační efekt a vložené prostředky 
se vrátí násobně. Exportéři potřebují 
jednoduché, dostupné, efektivní 
a inovativní nástroje a formy podpo-
ry exportu, které zajistí maximální 
úspěšnost při vstupu na vzdálené 
zahraniční trhy,“ říká Lukáš Martin 
ze Svazu průmyslu. Na mysli má na-
příklad program Českých oficiálních 
účastí MPO, který nabízí firmám 
dotovanou možnost představit své 
zboží na špičkových mezinárodních 
výstavách a veletrzích, nebo projekt 
ministerstva zahraničí PROPEA, 
který pomáhá posilovat trvalou pří-
tomnost českých firem v zahraničí.

„Vláda může firmám pomoci 
i tím, že se zasadí, aby pro ty české 
platily stejné podmínky jako pro 
podniky v jiných členských zemích,” 
dodává Zuzana ceralová Petrofová. 
třeba zavedením kurzarbeitu, který 
na rozdíl od Petrofu mohli hojně 
využít jeho němečtí konkurenti.

(Jan Stuchlík)
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SVAZ PRůMySLU PODPORUJE Už třicEt LEt ČESKý ExPORt 
POř ÁDÁNíM PODNiK AtELSKýcH MiSí, KtERé DOPROVÁZEJí NA 
OficiÁLNícH cEStÁcH PřEDStAVitELE StÁtU.

S PREZIDEntEM V ZáDEch SE OBchOD 
V řADě ZEMí DěLá SnADnějI

Setkání s klíčovými ministry, 
rozhovory s desítkami potenciál-

ních obchodních partnerů i podpis 
konkrétních kontraktů. Letošní 
únorová podnikatelská mise Svazu 
průmyslu a dopravy ČR do Vietnamu 
a Malajsie doprovázející ministra prů-
myslu a obchodu Jozefa Síkelu měla 
vše, proč podnikatelé tento důležitý 
nástroj podpory exportu vyhledáva-
jí. Už první den se šestice českých 
firem, které se zabývají energetikou, 
potkaly s vietnamským ministrem 
pro energetiku. O pár hodin později 
na Česko-vietnamském energetickém 
fóru už jednaly se špičkami tamního 
státního energetického kolosu EVN. 
Běžně by se do tak vysokých pater 
managementu této společnosti dostá-
valy jen těžko.

Další den korunovala česká firma 
f Air předchozí kontakty s vietnam-
skými partnery podpisem smluv 
o školení tamních dopravních pilotů. 
Na podnikatelském fóru na dvacítku 
českých účastníků podnikatelské mise 
čekalo přes sto místních partnerů. 
Podobný zájem o tuzemské pod-
nikatele a jejich produkty a služby 

projevily po přesunu do Kuala Lum-
puru i firmy z Malajsie. V komplexu 
zahrnujícím ikonické mrakodrapy 
Petronas towers si mohli účastníci 
mise prohlédnout unikátní monitoro-
vací centrum malajsijské energetické 
soustavy. Výklad dostali přímo od zá-
stupce české firmy Bohemia Market, 
která celou technologii Malajsijcům 
dodala.

EfEKtIVní PODPORA ExPORtU
Byla to už 212. podnikatelská mise, 
kterou Svaz průmyslu zorganizoval, 
a pomohl tak českým podnikatelům 
hledat nové trhy nebo obchodní 
partnery. Během třiceti let, kdy Svaz 
průmyslu mise vedené některým 
z čelných představitelů státu pořádá, 
navštívilo na pět tisíc firem více než 
stovku zemí celého světa. Nejčastěji 
podnikatelé s prezidenty, premiéry, 
ministry či představiteli parlamentu 
zavítali za byznysem do Asie. Na dru-
hém místě byly evropské státy.

Podnikatelské mise patří mezi 
velmi efektivní nástroje podpory 
exportu. „Účast na misi má většinou 
přímý a jistý dopad na vybudová-
ní obchodních vztahů v zahraničí. 
Podnikatelé mohou například využít 
jednání pod záštitou vysokých poli-
tických představitelů nebo se i přímo 
účastnit jednání s jejich politickými 
protějšky v dané zemi. Podnikatelské 
mise pomáhají firmám také s již roz-
pracovanými exportními projekty,“ 

vysvětluje prezident Svazu průmyslu 
Jaroslav Hanák, který vedl i misi do 
Vietnamu a Malajsie.

Úspěšnost misí ovšem nelze měřit 
množstvím podepsaných kontraktů, 
upozorňuje Hanák. Podnikatelé na 
nich často teprve zjišťují, jaké se jim 
na daném trhu otevírají možnosti, ať 
už na straně soukromých firem nebo 
ve veřejných zakázkách. Někdy jim 
mise pomůže oživit dřívější kontakty 
nebo se připomenout představitelům 
státu, s nimiž jednají o dodávkách 
pro veřejných sektor. Významným 
přínosem pro firmy je ale také setká-
ní s ostatními českými podnikateli, 
kteří se mise účastní.

ZáŠtItA PREZIDEntA
Doprovod politiků je v řadě zemí 
pro firmy klíčový. Dodává jim 
v očích potenciálních obchod-
ních partnerů větší důvěryhodnost 
a spolehlivost, a dostanou se tak 
k lidem, s nimiž by z Česka jen těžko 
navázali kontakt. „Je třeba, aby si to 
vláda uvědomovala. V Asii, Latinské 
Americe, některých zemích SNS či 
v arabském světě může mít fakt, že 
přijedete s prezidentem republiky, 
vliv na to, jak vás partner vnímá. 
Například oficiální podpisy předjed-
naných kontraktů za účasti prezi-
denta či ministra mají v některých 
státech prestiž a obchodní partner 
to vždy ocení,“ upozorňuje Jaroslav 
Hanák.

Účast na podnikatelské misi má většinou 
přímý a jistý dopad na vybudování 
obchodních vztahů v zahraničí.
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Z českých politiků nejvíce pod-
nikatele účastí na misích podpořil 
bývalý prezident a premiér Miloš Ze-
man. Jako hlava státu vyrazil s pod-
nikateli na 17 misí, v roli premiéra je 
doprovodil na 18 cestách. Osmnáct 
podnikatelských misí absolvoval 
v roli prezidenta také Václav Klaus.

Boom podnikatelských misí přišel 
v pěti letech před nástupem covidu. 
S výjimkou roku 2018 se podnika-
telé v doprovodu politiků vypravili 
vždy na více než deset cest. Rekord 
drží rok 2019, kdy Svaz průmyslu 
uspořádal čtrnáct misí. covid ovšem 
mise utlumil. Po krátkém oživení 
v roce 2021 se loni kvůli řadě dů-
vodů, mimo jiné českému předsed-
nictví v Radě EU, podnikatelé další 
zásadní podpory představitelů státu 
nedočkali. 

LEtOŠní SMRŠť
Letošní rok začal z pohledu misí 
dobře. Kromě Vietnamu a Malajsie 
se podnikatelé v únoru vypravili 
do indie s ministrem zahraničních 
věcí Janem Lipavským a s ministrem 
průmyslu a obchodu Jozefem Síkelou 
také na unikátní konferenci Rebuild 
Ukraine do Varšavy. Na přelomu 
března a dubna doprovodili předsed-
kyni Poslanecké sněmovny Markétu 
Pekarovou Adamovou na tchaj-wan 
a do Jižní Koreje. 

„Výhledově v tomto roce budou 
například mise do USA, Japonska, 
Kazachstánu a Uzbekistánu, chile 
a Uruguaye. ty jsou jen první po-
tvrzené, ke kterým již nyní víme, že 
přibude řada dalších,“ uvádí Jaro-
slav Hanák. Podnikatelé věří, že do 
podpory exportu se brzy zapojí také 
nový prezident Petr Pavel.

(Jan Stuchlík)

poDnIkaTElské mIsE sVaZu pRůmyslu V číslEch

počTy poDnIkaTElských mIsí V jEDnoTlIVých lETEch

nEjčasTějI naVŠTíVEné ZEmě
poDnIkaTElské mIsE  

poDlE naVŠTíVEných konTInEnTů

214  
podnikatelských 

misí

■  Asie
■  Evropa
■  Amerika
■  Afrika
■  Austrálie 

a Oceánie

107 
navštívených 

zemí

Přes 5000 
účastníků z řad  

podnikatelů

1. Vietnam 13 misí
2. Indie 12 misí
3. čína 11 misí
4. Kazachstán 10 misí
5. Rusko 10 misí

Zdroj: SP ČR
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ZUZAnA jOROVá
marketingová a obchodní manažerka,  
Oncomed manufacturing 

1. Program Svazu průmyslu je velmi pestrý a nabitý. Navíc 
jsme se dostali na místa, kam bychom se jako středně velká  
firma pravděpodobně vůbec nedostali. Podnikatelská 
mise je pro nás určitě možnost potkat zajímavé lidi, získat 
zajímavé kontakty a rozšířit si obzor potenciálních zákaz-
níků a společností, se kterými bychom mohli v budoucnu 
spolupracovat.

2. Zúčastnili jsme se celkem tří misí. V USA, které pro 
nás určitě zůstávají jedním z nejzajímavějších trhů, jsme 
především zkoumali potencionální trh pro naši rozpínající 
se výrobu. Na misích v Polsku a v Saúdské Arábii už jsme 
měli možnost přímo oslovovat potenciální zákazníky.

OnDřEj ŠMAKAL 
generální ředitel, Orka Ventures 
 

1. Na několika podnikatelských misích Svazu průmyslu 
a dopravy jsem už byl a určitě pojedu na další. Velmi pozi-
tivně hodnotím networking nejen v cílové destinaci, ale také 
v rámci celé skupiny, která na podnikatelské mise vyráží. 
Velmi důležité je potkat kolegy, kteří řeší stejné problémy jako 
vy. Během podnikatelské mise si tak lze utvořit kontakty, 
které můžete dále využívat při podnikání nejen v zahraničí, 
ale i v České republice.

2. Působíme ve finančním sektoru. Poskytujeme spotřebi-
telské úvěry a faktoring v severní Evropě. Nicméně poslední 
dobou nám přijde poměrně zajímavý africký trh, kde by finan-
cování lokálních byznysů mohlo mít zajímavý potenciál.

Otázky:
1. V čem je pro vás hlavní přínos podnikatelských misí? 
2. Na jaké trhy byste s pomocí podnikatelských misí chtěli proniknout?

JEDNÁNí NA NEJV yšší ÚROVNi, NEOcENitELNÁ REGiONÁLNí 
KNOw-HOw, SDíLENí DOBRé PR AxE. NEJEN tO OcEňUJí ÚČAStNíci 
NEDÁVNýcH PODNiK AtELSKýcH MiSí SVAZU PRůMySLU A DOPR AV y ČR.

AnKEtA: ZKUŠEnOStI fIREM 
Z PODnIKAtELSKých MISí
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MAxIM VERtELEtSKYI
generální ředitel, Spaceti

1. Jako startup jsme se účastnili podni-
katelské mise do Spojených arabských 
emirátů a Saúdské Arábie. Díky tomu 
jsme na různých úrovních mohli 
představit naši technologii a dostat se 
na úplně nový trh. V květnu minulého 
roku se nám z tohoto regionu podařilo 
získat investici, takže dopad podnika-
telské mise nebyl pouze v tom, že už 
máme první partnery a zákazníky, ale 
také jsme odtud získali kapitál.

2. Velký potenciální trh, který prud-
ce roste, vidíme v USA, a plánujeme 
být proto součástí plánované mise do 
USA. Podobné příležitosti vnímáme 
i v Latinské Americe, jako například 
v Mexiku nebo v chile, a jako velmi 
zajímavou destinaci na další rok sledu-
jeme jihovýchodní Asii. Určité úspěchy 
už máme v indii, kde se nám podařilo 
získat prvního partnera i zákazníky.

PEtR hELLER
generální ředitel, Retailys
 
1. Během několika dní na podnikatelské 
misi zvládnete navázat tolik důleži-
tých kontaktů, které byste museli sami 
hledat třeba několik měsíců. Rozdíl je 
to obrovský. Navíc přítomnost vládních 
představitelů nám otevírá dveře nejen 
do konkrétních zemí, ale i k důležitým 
lidem a partnerům.

2. Regionálně se zaměřujeme zejména 
na Evropu a e-commerce, takže jsme 
ocenili podnikatelské mise po Evropě. 
Na druhou stranu pro nás není až tak 
složité si vybudovat partnerství v rámci 
Evropy. Naši klienti ale poptávají 
i expanzi zejména do Spojených států 
a jihovýchodní Asie, kde je velmi rychle 
rostoucí a zároveň velmi fragmentovaný 
trh. Proto bychom uvítali více misí do 
těchto oblastí.

VěRA KOMáROVá
ředitelka pro strategii a vývoj, Dermacol 

1. Je to úžasná příležitost pro seznáme-
ní se s českými podnikateli, kteří stejně 
jako vy chtějí exportovat, takže se spo-
jíte s lidmi, se kterými pak můžete v za-
hraničí také začít společně podnikat. 
Byla jsem na misi v Dubaji. i když už 
jsme tam měli naše distributory, tak ur-
čitě velmi pomáhá, pokud své výrobky 
můžete prezentovat spolu se zástupci 
vlády a ministry, což je velice repre-
zentativní. Mise ale pomáhají i tam, 
kde ještě trh nemáme tak rozvinutý, 
jako např. v USA, kde nám pomohla 
k průzkumu trhu, protože se dostanete 
na místa, na která byste se normálně 
dostat nemohli. Na některých trzích, 
kde obchod z různých důvodů vázne, 
může oficiální návštěva prolomit ledy.

2. Kromě USA vidíme potenciál 
i v Brazílii, kde je obrovský kosmetický 
trh. Díky úspěchům z mise na Arab-
ském poloostrově teď pozorujeme 
potenciál i v Asii, takže bychom určitě 
využili plánované mise do Japonska. 
Obecně je velmi zajímavá Afrika, ale 
pro nás je hodně nedostupná, protože 
je opravdu náročné se tam jako firma 
dostat. Některé africké země před-
stavují obrovské trhy, ale pokud tam 
nejedete oficiální cestou, např. přes 
podnikatelskou misi, tak nemáte šanci.
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cO ÚČASt NA PODNiKAtELSKé MiSi SVAZU PRůMySLU A DOPRAVy ČR 
OBNÁší A PRO JAKé fiRMy JE VHODNÁ? PřiPRAViLi JSME ODPOVěDi 
NA NEJČAStěJší OtÁZKy PODNiKAtELů. 

Q&A: PROČ Má SMYSL jEZDIt 
nA PODnIKAtELSKÉ MISE

Co je to podnikatelská mise?
Podnikatelská mise je příležitost 

pro delegaci podnikatelů doprovodit 
ústavní činitele během jejich oficiál-
ních cest do zahraničí. Přítomnost 
nejvyšších představitelů státu mívá 
v některých zemích velmi pozitivní 
vliv na obchodní jednání se zahranič-

ními partnery. Podnikatelé jsou navíc 
v jejich blízkosti po většinu cesty, což 
je v některých zemích neocenitelná 
podpora. Jejich přítomnosti tak firmy 
mohou využít nejen během jednání 
v cílových destinacích, ale i pro ne-
formální networking během samotné 
cesty.

V čem spočívá hlavní přínos 
podnikatelských misí?
Podnikatelské mise otevírají dveře 
českým firmám na zahraniční trhy. 
Podnikatelská mise firmě umožní, 
aby za nadstandardních podmínek 
navštívila danou zemi pod zášti-
tou vrcholného českého ústavního 
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činitele. Svaz průmyslu ve spolupráci 
s velvyslanectvím, organizacemi jako 
czechtrade či partnerskými svazy 
v dané zemi kontaktuje potenciální 
obchodní partnery českých firem 
na místě. tím jim zajistí bilaterální 
jednání na míru a schůzky v rámci 
podnikatelských fór, které otevírá 
český ústavní činitel se svým zahra-
ničním protějškem. Hlavní výhoda 
misí je, že v relativně krátkém čase 
stihnou podnikatelé absolvovat hned 
několik jednání a schůzek, které by si 
sami jen těžko dokázali zorganizovat. 
Protože ústavní činitelé svou účastí 
podnikatelskou delegaci zaštítí, mají 
firmy mnohem větší šanci setkat se 
s nejvýše postavenými představiteli 
firem či státní správy a samosprávy 
a získat zajímavé obchodní kontak-
ty a navázat diskuzi o konkrétních 
projektech. 

RáDI BYStE SE 
PODnIKAtELSKých MISí  
SP ČR ÚČAStnILI? 

Zaregistrujte se a budete dostávat 
pozvánky a informace o všech 
nadcházejících akcích

Součástí téměř každé mise je 
podnikatelské fórum. Co obnáší?
Je to akce, na které se sejdou zástup-
ci podnikatelů z obou zemí pod zá-
štitou politiků. Na začátku zástupci 
vlád a podnikatelských svazů před-
staví možnosti spolupráce v dané 
zemi. Následně mají podnikatelé 

z obou zemí prostor jednat mezi se-
bou na B2B jednáních. Obvykle na 
pořádání podnikatelských fór Svaz 
průmyslu spolupracuje s partner-
skými institucemi – tamějšími svazy 
či asociacemi, které mají relevantní 
kontakty na místní firmy. Pomáhají 
tak při vyhledávání a zajištění těch 
nejlepších možných protějšků pro 
jednání. 

Pro jaké firmy jsou mise vhodné?
Z dlouholeté zkušenosti Svazu 
průmyslu vyplývá, že na mise zpra-
vidla jezdí tři skupiny podnikatelů. 
První část firem, početně nejmenší, 
má už v dané zemi kontrakty nebo 
stávající projekty. Na misi jedou 
zpravidla proto, že chtějí za přítom-
nosti státního představitele rozšířit 
svou místní působnost, například 
podepsat memorandum o spolupráci 
či smlouvu o další zakázce. Přítom-
nost představitelů obou států a s tím 
spojená publicita pozitivně ovlivňuje 
daný obchodní vztah a jeho pevnost 
i do budoucna. Pak je druhá skupi-
na firem, která bývá nejpočetnější. 
takové firmy v dané zemi už také 
působí, ale považují za důležité, aby 
se odprezentovaly i dalšími způso-
by a upevnily si tak své postavení, 
případně zvýšily svou prestiž. Účastí 
v misi totiž mohou svým místním 
obchodním partnerům ukázat, 
že jsou součástí veřejného života 
v České republice, mají relevantní 
kontakty a jsou součástí delegace 
vysokého ústavního činitele. třetí 
skupinou účastníků misí jsou firmy, 
které v dané zemi ještě nepodnikají, 
ale chtějí území zmapovat, sejít se 
s potenciálními partnery a zjistit pří-
mo na místě možnosti spolupráce.

(Miroslav Veselka,  

odborný garant podnikatelských misí SP ČR)

https://www.spcr.cz/aktivity/proexportni-servis/podnikatelske-mise-a-seminare/12313-odber-novinek-2
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V KVětNU PO 12 LEtEcH SKONČí éRA JAROSLAVA HANÁKA V ROLi 
PREZiDENtA SVAZU PRůMySLU A DOPRAVy ČR. „PRO NOVéHO 
PREZiDENtA, PřEDStAVENStVO i SEKREtARiÁt tO BUDE NESMíRNě 
těžKé. cHci ALE Věřit, žE NADcHÁZEJící SLOžitOU DOBU 
SPOLEČNě ZVLÁDNOU,“ říKÁ Jaroslav Hanák V JEDNOM ZE 
SVýcH POSLEDNícH ROZHOVORů V ČELE SP ČR.

jAROSLAV hAnáK: něKDO MUSí Mít 
ODVAhU říKAt VěcI nAtVRDO

Máte za sebou dvacet let 
v představenstvu a dvanáct 

let jako prezident Svazu průmyslu 
a dopravy ČR. Pamatujete si, kdy 
jste do kontaktu se Svazem přišel 
poprvé?
Bylo to v roce 1994, kdy jsem s prezi-
dentem Svazu dopravy Otou Slavíkem 
přišel skromně na valnou hromadu 
Svazu průmyslu mezi velké průmy-
slníky. Já, malý dopravce, přišel mezi 
mohutné a úspěšné giganty českého 
průmyslu a v kachlíkárně Dopravního 
podniku jsme se je snažili přesvědčit, 
že by bylo správné, kdyby se průmy-
sl a doprava spojily v jednu velkou 
podnikatelskou sílu, protože spolu 
souvisí. Když si na to ale vzpomínám, 
tak to bylo nesmírně náročné. Čelili 
jsme s Otou Slavíkem nepříjemným 
otázkám, jako například, jestli vůbec 
budeme mít na zaplacení členského 
příspěvku. Nakonec se ale hlasovalo 
a většina byla pro. Hodně tomu ten-

krát pomohl tehdejší prezident Svazu 
štěpán Popovič, který pochopil pro-
vázání mezi průmyslem a dopravou 
a věděl, že je potřeba Svaz posílit. No 
a pak, protože jsem neodbytný člověk, 
který když něco dělá, má to dokonalé, 
jsem požádal i o změnu názvu. to už 
pro některé představitele Svazu bylo 
na infarkt. Nakonec i tohle překvapivě 
prošlo a od té doby funguje Svaz prů-
myslu a dopravy České republiky.

V jeho čele jste od roku 2011, jste 
tak nejdéle sloužící prezident Svazu 
v jeho novodobé historii. Čím jste 
dokázal členské firmy a svazy 
přesvědčit, aby si vás opakovaně 
zvolili prezidentem?
těžko říct. Asi svým nezvyklým sty-
lem vystupování, chováním a razant-
ností. Ono se nikomu nechce udělat 
si nepřátele mezi politiky nebo odbo-
ráři. No a Hanák s tou svou povahou 
asi vyhovoval, protože nikdy jsem 
snad žádného protikandidáta neměl. 
Je to samozřejmě v uvozovkách řeče-
no, ale nějak takhle to asi bylo.

Co hlavního se podle vás za dobu, 
kdy jste v čele svazu, podařilo?
Asi nejvíce hrdý jsem na to, že si 
Svaz udržel své postavení a stabili-
zoval se. Svědčí o tom i fakt, že za 

těch 12 let jsou kolem mě víceméně 
stále stejní viceprezidenti. Za celou 
dobu se navíc Svaz omlazoval. 
Sekretariát se dostal na špičkovou 
odbornou úroveň. Z toho mám 
opravdu velkou radost a přeju nové-
mu prezidentovi, aby si aparát lidí 
udržel a ještě ho posílil.

Novému prezidentovi přeji, aby si udržel 
odborně skvělý aparát lidí a ještě ho posílil.



1 5

R o Z h o V o R

Je naopak něco, co se pod vaším 
vedením nepodařilo dotáhnout do 
konce?
Nepodařila se nám dotáhnout řada 
věcí na legislativní úrovni. Určitě 
ale nemám radost z poklesu zájmu 
o technické vzdělání a učňovské 
školství. i když jsme před několi-

ka lety měli krásný Rok průmyslu 
a technického vzdělávání, kdy jsme 
po celé zemi ukazovali, že průmysl 
není jenom špinavá práce, ale že 
jsou to moderní, automatizované, 
nádherné firmy, pochopení politické 
reprezentace jsme nenašli. Hlavní 
vina je v tom, že za celou dobu mého 

prezidentování se během jedenácti let 
vystřídalo jedenáct ministrů školství. 
Když to zprůměrujeme, tak v pod-
statě ani jeden školní rok nezahájil 
a neukončil stejný ministr. Nastavení 
nějaké změny strategie ve školství 
je přitom úkol možná na dvacet let. 
Bohužel výuka jako taková pořád 
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není tak flexibilní, jak bychom si přá-
li. Děti musíme více vést k tomu, aby 
uměly pracovat v kolektivu, jako se to 
učí na anglosaských školách. týmové 
projekty, úkoly, společná práce, flexi-
bilita, jazykové znalosti. Bez toho se 
v moderním světě neobejdou. Systém 
našeho školství je ale zkostnatělý 
a potřebám jednadvacátého století 
neodpovídá.

V jakém stavu předáváte Svaz 
průmyslu svému nástupci?
Myslím, že jsme respektovaná institu-
ce. Máme své postavení v tripartitě, 
silnou pozici směrem k vládě i odbo-
rům. Naši viceprezidenti jsou zapoje-
ni i v evropských strukturách. Máme 
personálně velmi dobře obsazené 
představenstvo, což doufám, bude 
platit i pro to nové. A hlavně sekre-
tariát, tedy výkonný aparát Svazu, je 
podle mého názoru momentálně asi 

nejlepší v historii. takže bych řekl, že 
předávám Svaz stabilizovaný, v dobré 
kondici, ale v těžké době.

Už 20 let se účastníte jednání 
tripartity, od roku 2011 jste jejím 
místopředsedou. Jak se za tu 
dobu jednání sociálních partnerů 
proměnila? 
V počátcích, což bylo převážně 
období pravicových vlád, především 
tedy v době Klausovy, topolánko-
vy nebo Nečasovy vlády, premiéři 
a ministři sociální dialog nebrali tak 
vážně. Hodně se změnilo, když byl 
premiérem Bohuslav Sobotka. ten 
si nás poslechl a uznal naše právo na 
to, že v sociálním dialogu musíme 
mít stejně rovné slovo, jako má vláda, 
a musíme mít šanci projednávat 
témata nejen sociální, ale i ekonomic-
ká. Čili od startu Sobotkovy vlády 
jsme my i zástupci odborů mohli 

přinášet na jednání vlastní témata. 
Rozšířila se také práce expertních 
nebo pracovních týmů, do jednání 
tripartity se zavedl pořádek a pravi-
delnost. Opakovaly se také některé 
pravidelné klíčové body, jako třeba 
výstavba dopravní infrastruktury, 
čerpání evropských fondů a další. 
tento řád se do dnešních dnů až na 
drobnosti dodržuje. 

Jak moc je sociální dialog pro 
chod naší společnosti a ekonomiky 
důležitý?
Považuji sociální dialog a sociální 
smír za klíčovou věc. Protože klid 
ve společnosti, klid na práci majitelů 
firem, manažerů i zaměstnanců je 
strašně důležitý. Zažil jsem drtivou 
manifestaci žlutých vest na champs 
Elysées, když jsem ve francii přebíral 
nějaké ocenění. Byl jsem ubytován 
v hotelu kousek od champs Elysées. 
Když jsem v televizi tu demonstraci 
viděl, tak já, zvědavý Hanák, jsem si 
říkal, že se tam půjdu podívat. No, 
a když jsem viděl ty hrůzy, co se tam 
děly, tak jsem měl ve svém věku co dě-
lat, abych utekl a stihl se schovat v ho-
telu, aby se mi něco nestalo. takovou 
situaci bych rozhodně nikomu nepřál 
a nechtěl bych se dožít toho, abychom 
ji zažili i v naší zemi. i když jsem si 
vědom složitostí a těžkostí doby, které 
u některých skupin obyvatel můžou 
vést k radikalismu, doufám, že takový 
národ nejsme. 

V posledních třech letech ovšem 
napětí ve společnosti roste. Jak 
těžké bude udržet sociální smír do 
budoucna?
Záleží, kdo bude ve vedení země, kdo 
bude reprezentovat podnikatele a od-
bory. Jestli udržíme pravidla slušnosti 
a budeme se chtít domluvit, bude to 
dobré. Přál bych si to, má to ovšem 
několik ale. Podívejme se třeba na 
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covid. to byla těžká doba, kterou do 
té chvíle nikdo nepoznal. celosvětová 
pandemie, kterou naše vláda v po-
čátku nezvládala dobře. Důkazem je 
i počet mrtvých na 100 tisíc obyvatel, 
z čehož nemůže mít nikdo radost. Ale 
i v té nejkritičtější době, kdy odbory 
a hlavně sociální demokracie měly 
jiný názor na vývoj epidemie a chtěly 
lockdown na Velikonoce, jsme jako 
zaměstnavatelé šli za ministrem 
průmyslu a premiérem a vysvětlili 
jim, že by to nebylo rozumné. Zničilo 
by nám to odběratelsko-dodavatelské 
vztahy. Ukázala se při tom jedna věc, 
síla vztahu vedení firem a zaměstnan-
ců, když jsme nabídli premiérovi, že 
zajistíme povinné testování celé naší 

ekonomice. Byla to opravdu velká od-
vaha, protože reakce lidí jsme nemu-
seli dobře odhadnout. Ale kdo z nás 
byl přímo ve firmách, promluvil se 
zaměstnanci a vysvětlil jim, že je lepší 
nosit roušky a testovat se pravidelně 
každý týden, než kvůli přibývajícím 
nakaženým zavřít fabriku a přijít 
o práci. Díky tomu jsme to vlastně 
skvěle zvládli. Zároveň to byl spolu 
s očkováním klíčový moment, který 
pomohl pandemii zklidnit. A právě na 
tomto příkladu ukazuju, že síla umění 
dohodnout se, jít mezi lidi a říct jim 
pravdu, co je bílé a co černé, je neuvě-
řitelně důležitá. Na to by všichni měli 
myslet.

Jak těžké je vyjednávat a najít 
shodu společně s odbory?
Je potřeba rozlišit, že jiné jednání je 
na firemní úrovni, kde odboráři jako 
zástupci zaměstnanců přímo pracují 
a ví, co je možné a co ne. tam je 
dohoda a chuť domluvit se vždy mi-
mořádná. Protože obě strany chtějí, 
aby firma fungovala. Oproti tomu 
na vrcholové úrovni jsme schopni se 
s odborovými centrálami domluvit 
na některých věcech, které jsou ve 
prospěch země, jako je hospodářská 
politika, surovinová či energetická 
politika, podpora exportu a všech-
no, co s tím souvisí. Přijde-li na 
vyjednávání o minimální mzdě, tak 
samozřejmě obě strany donekoneč-
na říkají svoje stanovisko a nikdy, 
a to musím přiznat, že i třeba mojí 
vinou, jsme se s odbory na mini-
mální mzdě nedomluvili. Pouze 
jednou jsme se dokázali domluvit na 
valorizačním mechanismu, ale jedna 
z odborových centrál před podpi-
sem nakonec cukla. Myslím, že pro 
budoucí zástupce podnikatelské 
sféry bude vyjednávání o minimální 
mzdě s odbory asi jeden z nejtěžších 
oříšků, co je čeká.

Vy jste i dlouholetým členem 
krajské tripartity v Olomouckém 
kraji. Jak se liší jednání tripartity 
v regionu od těch na celostátní 
úrovni?
Je tam obrovský zájem všech stran 
o daný region. Zástupci kraje od 
nás podnikatelů a také od zástup-
ců odborů slyší, v jakém stavu jsou 
firmy, co by se mělo udělat pro jejich 
podporu, ať už to je třeba učňovské 
školství, stav dopravní infrastruktu-
ry a řada dalších věcí. takže velká 
výhoda krajských tripartit je, že jsou 
výrazně konkrétnější. Jednání jsou 
přímo o té oblasti, kde člověk žije 
a podniká, takže k tomu má výrazně 
bližší vztah a ještě enormnější zájem, 
aby se s ostatními stranami dohodl 
a vše fungovalo.

Jako prezident jste do zahraničí 
vedl desítky podnikatelských misí 
v doprovodu našich ústavních 
činitelů. Které považujete za 
nejúspěšnější? 
Za strašně důležité považuji mise 
mířící do neprobádaných oblastí, 
o kterých jsme jako podnikatelské 
svazy říkaly, že by se měly navštívit. 
to byla zejména jihovýchodní Asie, 
bývalé země Společenství nezávislých 
států nebo Afrika, která je až do dneš-
ních dnů vládními představiteli pořád 
nedoceněná. Rád jsem jezdil i na mise, 
kde se třeba konala světová výstava 
Expo. Bylo vždy dobré, že tam byl 
představitel státu a vedle něj my, 

ja Rosl aV h a n á k (70) 
V č íslEch

20 let ve vedení SP ČR,  

z toho 12 jako prezident. 

běhEm  
pREZIDEnTského obDobí:

■  byl partnerem pro  

9 ministrů průmyslu,  

9 ministrů dopravy,  

5 premiérů

■  vedl přes  

40 podnikatelských misí

■  účastnil se  

65 zasedání tripartity

■  poskytl kolem  

1000 rozhovorů médiím

Sociální smír považuji za klíčovou věc. Klid na 
práci majitelů i zaměstnanců firem je strašně 
důležitý.
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zástupci českého byznysu a české 
firmy. Vždy jsem u toho byl hrdý na 
Českou republiku a naše podnikatele.

Ekonomika už několik měsíců 
zpomaluje, máme vysokou inflaci. 
Kdy se zase vrátíme do období 
prosperity? 
Prezident Klaus jednou řekl, že 
v ekonomice stejně jako v přírodě jde 
vlna za vlnou. i když Václava Klause 
moc nemusím, tak na tom něco je. ta 
vlna za vlnou nám ukazuje, že jednou 
jsem nahoře, jednou jsem dole. Kaž-
dá válka jednou skončí. Nevím, jestli 
to bude za čtvrt roku, za půl roku, za 
rok. Až to konečně přijde, spraví se 
i ekonomika. Jenom na konec války 
ale čekat nemůžeme. Jestli chce tahle 
vláda něco udělat pro naši zemi, 
musí připravit precizní opatření pro 
zlepšení veřejných financí. Začít 
přitom musí u sebe. Ministři se musí 
podívat, kolik zbytečných agend mají, 
jestli nemají nějaké zbytečné ústavy 
a instituce nebo zbytečný státní maje-
tek. Pak je potřeba zrevidovat daňový 
systém. Vím, že se nikomu nelíbí, 
když se zvedají daně, ale na daňový 
mix je potřeba se podívat.

Jaké konkrétní daně by se podle 
vás měly změnit?
Máme skoro největší zdanění práce 
v Evropské unii. Na druhé straně 
máme nízké majetkové daně. Zřejmě 
budeme muset zvedat spotřební 
daně na různé neřesti. to znamená 
na alkohol, cigarety, hazard a možná 
i na nezdravé potraviny. A když ten 
mix vláda udělá co nejdřív, věřím, že 
se za pár let do úspěšné éry můžeme 
vrátit. Samozřejmě bude záležet na 
tom, jak firmy zaberou, jak se zvedne 
výběr daní, jak se zvedne přidaná 
hodnota. Ale jde to. Jen k tomu musí 
být schopní politici a musíme to chtít 
všichni.

Před pár lety jste na Sněmu 
prohlásil, že vaším snem je 
dostat Českou republiku mezi top 
20 ekonomik světa. Podaří se nám 
to někdy?
Je to moje životní přání. Pořád jsme 
ale někde za 30. místem. Ovšem jestli 
stát zlepší například povolovací říze-
ní pro stavby, kde jsme skoro nejhorší 
na světě, sníží se byrokracie, zrychlí 
se soudnictví a podnikatelé zvednou 
přidanou hodnotu, tak bychom se do 
té dvacítky během několika let mohli 
dostat. Je to ale spíš hozená rukavice 
politikům, aby se vzpamatovali a za-
čali s tím něco dělat.

Jste známý tím, že si s nikým 
neberete servítky a říkáte věci na 
rovinu, což se ne každému může 
líbit. V minulosti se několikrát 
stalo, že vaše výroky veřejnost 
pobouřily. Zpětně viděno, volil byste 
dnes v některých případech trochu 
diplomatičtější slovník? 
Nevolil. Já jsem surový chlapec 
z Hané, z Drahanské vrchoviny. 
A vždycky jsem byl takovým způ-
sobem zvyklý jednat a mluvit, a to 
i na základní a střední škole. Asi 
to lidem v mém okolí imponovalo, 
protože všude mě volili předsedou 
a prezidentem a já nevím čím ještě. 
takže někdo musí mít odvahu říkat 
věci natvrdo a zkusit podnikatelskou 
pravdu hájit i ostřejšími slovy. Bez 
toho to prostě nejde. Jestli si někdo 

myslí, že v rukavičkách vyřeší všech-
ny věci, já o tom přesvědčený nejsem.

Končíte, protože jste přesvědčený, 
že po 70. narozeninách by člověk 
už žádné veřejné funkce vykonávat 
neměl. Přesto, nepřemlouval vás 
někdo z kolegů, abyste do důchodu 
ještě neodcházel?
Přemlouvala mě fůra lidí. Ale jestliže 
se jednou rozhodnete a jste zásadový, 
tak byste to měl dodržet. Navíc, já 
mám na všechno celý život nějaké 
cíle a chci je dodržovat. řekl jsem, 
že v roce 2022 skončím se všemi 
funkcemi. Ve Svazu to nešlo kvůli 
stanovám, tak skončím až po květno-
vé valné hromadě. Ale prostě dodr-
žím přesně to, co jsem řekl, a nic se 
měnit nebude. Může mě přemlouvat 
kdekdo, ale v žádném případě svoje 
rozhodnutí nezměním.

Přesto asi úplně z veřejného 
života nezmizíte. Budou vás moci 
podnikatelé třeba na nějakých 
akcích Svazu dál potkávat?
tak když mě jako seniora pozvou, 
tak jak říkáme u nás, tož přijdu. 

Co byste popřál českému průmyslu 
do dalších let?
Abychom se vrátili k předvídatel-
nosti. Popřál bych všem, aby měli to 
štěstí a objevili nebo inovovali ten 
správný výrobek, zvýšili s ním při-
danou hodnotu a hlavně spoléhali na 
sebe, věřili v přátelství, v kamarád-
ství, spolupráci mezi námi navzájem. 
to je asi to nejsilnější pouto, co může 
každého motivovat do budoucna. 
Buďme optimisté, mějme pozitivní 
myšlení i třeba v těch nejhorších 
dobách. Protože to je zásada lidského 
života a já věřím, že vždycky bude.

(Václav Rokyta)

Jenom na konec války čekat 
nemůžeme. Pokud chce vláda 
něco udělat, musí zlepšit stav 
veřejných financí. A začít 
musí u sebe.
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UKR AJiNci POtřEBUJí PR Áci A NOVé PříLEžitOSti, cOž JE OBROVSK Á PříLEžitOSt 
PRO ČESKé fiRMy, říK Á MICHaEla MaCHarIk , SPOLUMAJitELK A SPOLEČNOSti 
tiME & SPAcE UKR AiNE tZOV.

ROK S VáLKOU nA UKRAjIně

V ý R o b a  n a  u k R a j I n ě

Loňský rok byl tvrdou zkouškou 
a naučením se spousty nového nejen 

pro nás a naši výrobu, ale především 
pro naše zaměstnance, kolegy a přátele 
Ukrajince. V prvních dnech nás všech-
ny provázel strach a panika. Na dva dny 
jsme výrobu zcela zastavili. Protože ale 
měsíčně vyrábíme téměř milion kabelo-
vých svazků pro automotive a domácí 
spotřebiče a spousta velkých značek po 
celém světě je závislá na našich dodáv-
kách, rychle jsme se do práce vrátili. 
Zaměstnancům jsme umožnili zůstat 
doma, téměř všichni se však rozhodli 
pokračovat v práci. Pár našich klíčo-
vých zaměstnanců povolali do války. 

fungovali jsme za neustálého 
houkání sirén doprovázené výpadky 
telekomunikačních sítí. tři měsíce jsme 
se při náletech schovávali ve skladě. 
Naši zákazníci nám nic neodpustili. 
Nechtěli jsme jim dát jedinou záminku, 
proč Ukrajinu a naši výrobu opustit 
a transferovat do Afriky nebo na Bal-
kán. Lidé by přišli o práci a peníze na 
živobytí. Zboží běžné denní spotřeby, 
služby, benzín se stále více stávaly 
dočasně nedostupnými. K tomu se 
na podzim přidaly nepředvídatelné 
výpadky elektrického proudu. 

Strach nás doprovází doteď. Nebyla 
by pravda hrát si na hrdiny a tvrdit, že 
nemáme respekt, když houkají sirény. 
tato těžká zkouška nás ale zocelila 
a nyní jsme otevřeni novým příleži-
tostem. Ukrajinci si je zaslouží. Jejich 
houževnatost nás neskutečně překva-
pila. Nulová nemocnost, absolutní po-
slušnost, růst produktivity, zefektivnění 
všech procesů. 

UKRAjInA POtřEBUjE ROZjEt 
nOVÉ PRAcOVní PříLEžItOStI
Ukrajinci potřebují práci a nové 
příležitosti a to je nyní obrovská pří-
ležitost pro české firmy. Ukrajinské 
pracovní právo se uvolnilo a je nyní 
znatelně flexibilnější. firmy, které na 
Ukrajině již podnikají nebo teprve 
budou investovat, pomohou lidem 

získat práci a přispějí do rozpočtu 
země. Zároveň by podle plánů státu 
měly mít v budoucnu velké výhody 
v podnikání. Hovoří se například 
o daňových úlevách a levnějších 
půjčkách.

Jakožto firma, která na Ukrajině 
podniká, jsme připraveni pomo-
ci veškerým zázemím výrobním 
firmám, které chtějí vstoupit na 
ukrajinský trh a nemají zkušenost 
s prostředím, legislativou a lidskými 
zdroji. Montážní výroba se u nás 
může dostat na neuvěřitelných 
5,50 EUR/hodinu. Jsme certifi-
kováni iSO 9001 a iAtf. Pomoci 
vám může i vstup do UKRcHAM, 
Ukrajinsko-české obchodní komory, 
která je skvělým místem pro sdílení 
informací o businessu na Ukrajině 
z první ruky. Více informací získáte 
na www.ukrcham.cz. 

(Michaela Macharik, spolumajitelka společnosti  

Time & Space Ukraine TzOV)

(PR článek)

TImE & spacE 

Time & Space je česká společ-
nost působící od roku 2017 ve 
Lvovské oblasti na Ukrajině. Vy-
rábí kabelové svazky pro přední 
světové výrobce automobilů 
a domácí spotřebiče a zaměst-
nává téměř 300 lidí. Je jednou 
z pouhých dvou českých spo-
lečností, které mají na Ukrajině 
svůj vlastní výrobní závod.  
Více informací naleznete na 
webu: time-space.cz
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k R E a T I V n í  p R ů m y s l

ARtSEMEStR nA UMPRUM
VySOKÁ šKOLA UMěLEcKOPRůMySLOVÁ V PRAZE SE NA NěKOLiK DNů NAPROStO ZMěNí. 

Ateliéry, kde běžně probíhá výuka, 
učebny a různé další kouty, se 

stávají jedním obrovským výstavním 
prostorem semestrálních projektů 
a klauzurních zadání studentek 
a studentů UMPRUM. „cílem Art-
semestru není jen symbolicky uzavřít 
uplynulý semestr, ale i předvést, 
nakolik si studující dokáží poradit 
se zadanými tématy, spolupracovat 
mezi sebou, ale i s firmami, reago-
vat na aktuální trendy nebo dění 
ve svém okolí. Jedná se i o zkoušku 
jejich samostatnosti v přípravě a re-
alizaci,“ říká Radek Sidun, někdejší 
prorektor UMPRUM pro vnější 
vztahy.

Lednová přehlídka nabídla vý-
stupy celkem z 25 ateliérů a modulu 
zabývajícího se environmentálními 
tématy a udržitelností s názvem Pla-
neta B. K vidění byly práce z oblasti 

architektury, volného a užitého umě-
ní, designu a grafických oborů. Jeden 
z nich je i projekt Ateliéru architek-
tury iii, který se zabývá strojovou 
imaginací, a umělou inteligenci 
zkouší využít pro tvorbu staveb. 

VOZY MEtRA I nOVý ODěV
Ateliér průmyslového designu 
pokračuje ve svém zájmu o design 
dopravních prostředků a tentokrát 
se ve spolupráci se společností škoda 
Group zaměřil na autonomní metro 
pro Prahu. Zároveň s tím však řešil 
neméně zajímavé zadání podnosu 
pro šest piv od pivovaru Matuška. 

Praktické zadání připravující své 
posluchače na budoucnost si vybral 
i Ateliér designu oděvu a obuvi, 
kde bylo úkolem vytvořit vlastní 
značku s přihlédnutím na udržitel-
nost a zpracovat ji včetně vizuální 
identity nebo ceníků. Ateliér textilu 
se zabýval možnostmi a využitím 
celulózy, přírodního rostlinného 
materiálu, a experimentálně zkoumal 
jeho potenciál v současném materiá-
lovém designu. 

Srdečně zveme k dalším příleži-
tostem nahlédnout pod pokličku ate-
liérů UMPRUM. Od 1. do 9. června 
2023 budou k vidění bakalářské 

a diplomové práce v hlavní, histo-
rické budově UMPRUM  i v novém 
technologickém centru v Miku-
landské ulici v Praze 1. Artsemestr, 
tentokrát s ukázkou semestrálních 
a klauzurních prací, které právě 
vznikají během letního semestru, se 
veřejnosti otevře od 16. do 21. červ-
na 2023 v hlavní budově na nám. 
Jana Palacha v Praze.

(UMPRUM, Foto: Alžběta Chrudimská  

a Adriana Ingeli, UMPRUM)

Ateliér průmyslového designu pokračuje 
ve svém zájmu o design dopravních 
prostředků a tentokrát se ve spolupráci 
se společností Škoda Group zaměřil na 
autonomní metro pro Prahu.

↑ Studie 
autonomního 
metra pro 
Prahu, Barbora 
Bezděková, Ivo 
Kryštof, Ateliér 
průmyslového 
designu, 
UMPRUM ve 
spolupráci se 
ŠKODA gROUP, 
2023

→ Výzkum 
možností 
inovativního 
využití celulózy, 
Atelier textilní 
tvorby, UMPRUM, 
2023
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nAVRhOVAná PRAVIDLA BY MOhLA OhROZIt 
DIgItáLní KOnKUREncESchOPnOSt EU

D I G I T á l n í  E k o n o m I k a

SVAZ PRůMySLU USiLUJE O LEPší REGULAci UMěLé iNtELiGENcE i EVROPSKýcH 
cLOUDOVýcH SLUžEB.

Svaz průmyslu a dopravy ČR 
dlouhodobě upozorňuje na ne-

gativní dopady navrhované evrop-
ské legislativy Ai Act. ta by mohla 
zásadně omezovat zavádění a vyu-
žívání umělé inteligence. Klíčovou 
překážkou je hlavně návrh klasi-
fikace vysoce rizikových systémů 
a začlenění tzv. General Purpose 
Ai systémů do působnosti nařízení. 
Otevřeným dopisem, který podpoři-
la i většina akademických pracovišť 
zabývajících se umělou inteligencí, 
Svaz průmyslu apeloval na vládu, 
aby této regulaci a jejím dopadům 
věnovala více pozornosti. 

České obavy o současné směřo-
vání regulace umělé inteligence sdílí 
i zástupci byznysu napříč Evropou. 
Vnímají hrozbu, že nová pravidla 
nastaví značné překážky pro rozvoj 
systémů umělé inteligence v Evropě. 
V roce 2023 bude Svaz průmyslu 
pokračovat ve vyjednávání a věří, 
že se pod švédským předsednictvím 
podaří v rámci trialogů vyjednat 
finální znění regulace, které nebude 
z pohledu nejen českých, ale i evrop-
ských výzkumníků, vývojářů a firem 
takto problematické.

MEchAnISMUS PRO 
PROVěřOVání DODAVAtELŮ
Národní úřad pro kybernetickou 
bezpečnost (NÚKiB) navrhuje 
v rámci nového zákona prověřovat 
dodavatele informačních a komuni-
kačních technologií. cílem je odhalit 

nedůvěryhodné dodavatele techno-
logických prvků do tzv. strategické 
infrastruktury České republiky. 
Nezbytným předpokladem pro 
fungování tohoto mechanismu bude 
úzká spolupráce se zástupci soukro-
mého sektoru, na které tato regulace 
dopadne, což se týká hlavně energe-
tiky a telekomunikací. 

Svaz průmyslu v této oblasti 
s NÚKiB intenzivně spolupracuje 
a je jedním z hlavních partnerů bě-
hem vyjednávání, aby bylo zajištěno, 
že výsledná podoba mechanismu 
nenaruší podnikání a zároveň zaručí 
bezpečnost České republiky. 

EVROPSKý cLOUD
Veřejné správě hrozí zákaz využí-
vat cloudové služby poskytované 
společnostmi, které nesídlí na území 
EU nebo je nevlastní subjekty sídlící 
na území EU. Dopad to bude mít 
pravděpodobně i na soukromý sek-
tor. tento přístup je součástí zatím 
neoficiálního návrhu evropského 
certifikačního schématu cloudových 
služeb (European cloud certificati-
on Scheme, EUcS), který připravuje 
Evropská agentura pro bezpečnost 
sítí a informací společně s Evrop-
skou komisí. 

Svaz průmyslu dlouhodobě 
upozorňuje, že takový přístup by 
znemožnil využívat cloudové služby 
poskytovatelů z USA a dalších 
zemí. Došlo by tak k technologické 
izolaci EU s negativními dopady na 

hospodářský růst, zdražení služeb 
i transatlantickou spolupráci. Svaz 
průmyslu bude proto i nadále pro-
sazovat kompromisní řešení, které 
bude bezpečné a zároveň umožní 
evropským zákazníkům využívat 
inovativní služby.

(Kateřina Kalužová,  

manažerka pro digitální ekonomiku)

České obavy 
o současné 
směřování 
regulace 
umělé 
inteligence 
sdílí 
i evropský 
byznys.
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R o Z h o V o R

Dnes máme ve výrobě více než deset různých 
národností. Původní zdroje pracovníků jsou 
již vyčerpané.

„cHcEME Být DOBRýM ZAMěStNAVAtELEM i DOBRýM SOUSEDEM. SNAžíME SE, ABy 
U NÁS K AžDý ZAMěStNANEc NAšEL NěcO, S ČíM MU JAKO fiRMA MůžEME POMOci,“ 
říK Á PEtr ZaJaroš, PROKURiStA A řEDitEL ZÁVODU BROSE cZ. LONi fiRMU 
OcENiL SVAZ PRůMySLU NA SNěMU ZA ROZVOJ PRůMySLU A REGiONU.

PEtR ZAjAROŠ:  
LIDÉ jSOU nAŠE nEjVětŠí AKtIVUM

V minulosti jste získali Národní 
cenu za společenskou 

odpovědnost či cenu Podnik 
podporující zdraví. Co pro vás 
a pro Brose Group společenská 
odpovědnost znamená?
Pro Brose jsou klíčové firemní hod-
noty fiRSt, které jsou DNA všech 
činností, které děláme. Společenskou 
odpovědnost v nich máme přímo 
definovanou. Lidé jsou naše největší 
aktivum. Neustále proto pracujeme 
na rozvoji aktivit směrem dovnitř 
firmy, ale i navenek. Pro mne osobně 
to znamená jít každý den příkladem 
jak ve firmě, tak i mimo ni a repre-
zentovat hodnoty, které se shodují 
s těmi firemními.

Ostatně ukázkový provoz vaší 
podnikové jídelny během pandemie 
zvrátil tehdejší snahy o uzavírání 
firemního stravování. Bylo těžké 
udržet jídelnu v chodu?
S uzavřením jídelny pro tři tisíce 
zaměstnanců jsme se nechtěli smířit. 

V krátkém čase se nám podařilo vyro-
bit a nainstalovat plastové zábrany na 
stoly, které zajistily bezpečné využívá-
ní našeho nejoblíbenějšího benefitu. 
Kolegové ze Svazu průmyslu a dopra-
vy ČR pak naše řešení prezentovali na 
těch správných místech a dobrá věc se 
podařila.

Jste aktivní v sociálních službách, 
podporujete nemocnice, hlídání 
dětí, zdraví svých zaměstnanců. 
Podle čeho si tyto aktivity vybíráte?
chceme být dobrým zaměstnavatelem 
i dobrým sousedem. Snažíme se, aby 
u nás každý zaměstnanec našel něco, 
s čím mu jako firma můžeme pomoci. 
Díky třem dětským skupinám jsme 
schopni nabídnout 38 míst pro děti od 

jednoho roku do předškolního věku. 
Provozujeme i odpolední klub pro 
školáky. O zdraví zaměstnanců pečuje 
tým složený z vlastního závodního 
lékaře, fyzioterapeuta a psychologa. 
Podporujeme charity v blízkém okolí 
Kopřivnice, realizujeme materiální 
podporu dětských domovů a domovů 
důchodců. Snažíme se se zástupci 
měst v okolí našich lokací reagovat na 
to, co je zrovna nejvíce potřeba.

Uvádíte, že stravování je jeden 
z nejoblíbenějších benefitů vašich 
zaměstnanců. Kolik za oběd platí?
Závodní stravování je určitě velkým 
benefitem, díky kterému jsme schopni 
poskytnout zaměstnancům v našich 
závodech v Kopřivnici a v Rožnově 
pod Radhoštěm obědy za 25 korun. 
Každý si může vybrat polévku, hlavní 
jídlo a salát z opravdu pestré a chut-
né nabídky. Zaměstnanci se mohou 
v kantýně také nasnídat, případně 
navečeřet. Nejnovějším benefitem 
je odměňování za dlouholetou práci 
v Brose. chceme jím podpořit skupiny 
zaměstnanců, kteří u nás pracují déle 
jak pět let. tento nový benefit se týká 
zhruba poloviny zaměstnanců. 

Tím vším pochopitelně reagujete 
také na nedostatek zaměstnanců, 
který je jednou z největších 
brzd pro rozvoj nejen vaší firmy. 

pE T R Z a ja RoŠ

Vystudoval fakultu VŠB – Tech-
nické univerzity Ostrava. Do 
Brose nastoupil v roce 2008, od 
roku 2012 působil tři roky na 
centrále v Německu, od roku 
2020 je ředitelem závodu a pro-
kuristou. Prošel mezinárodním 
rozvojovým programem Brose 
Talent Circle.
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R o Z h o V o R

Dokážete je najít na českém 
pracovním trhu, nebo hledáte 
pracovníky také v zahraničí?
Vzhledem k nízké míře nezaměstna-
nosti v Moravskoslezském kraji na 
úrovni 3 procent musíme integrovat 
pracovníky ze zahraničí. Začali jsme 
před lety s Rumunskem, Bulhar-
skem, Srbskem, dnes rozšiřujeme 
vyhledávání zaměstnanců na filipí-
nách, v Moldavsku nebo na Kubě. 
Musíme proto převádět dokumen-
tace do národních jazyků našich za-
městnanců a zajišťovat tlumočníky. 
i zaškolení je náročnější. Ale takový 
je dnešní svět a žehrat na danou si-
tuaci nás nikam neposune. Proto nás 
to také nutí rychleji přemýšlet třeba 
o videonávodech a celkově o dalším 

rozvoji automatizace a digitalizace, 
kde jsme již dnes silní. 

Je složité získat zaměstnance ze 
zahraničí? 
V současné chvíli spolupracujeme 
s několika pracovními agenturami. 
Aktuálně už prakticky neexistuje 
výrobní společnost, která cizince 
nezaměstnává. O to je momentálně 
situace na trhu práce v Evropské 
unii i mimo ni složitější. Dnes máme 
ve výrobě více než deset různých ná-
rodností. Původní zdroje pracovníků 
jsou již vyčerpané, a proto hledáme 
i v nových oblastech. Proces zajiš-
ťování pracovníků nám výrazně 
komplikuje legislativa, délka procesu 
legalizace pracovníků a v neposlední 

řadě také kvóty, které jednoznačně 
neodpovídají potřebám zaměstnava-
telů v České republice. 

Do jaké míry si můžete pomoci 
sami ať už benefity nebo dalšími 
opatřeními a co by měl dělat stát? 
Primárně si musíme pomoci sami ve 
spolupráci s agenturami a nabídnout 
novým zaměstnancům atraktivní 
podmínky. Ze strany státu očeká-
vám pomoc při zrychlení vízového 
procesu, spolupráci s ambasádami 
jednotlivých zemí a celkově zjedno-
dušení či zkrácení zmíněných lhůt. 
Dále intenzivní revizi našeho škol-
ského systému v oblasti učňovských 
programů, aby byli děti a studenti 
motivováni do učňovských oborů 
nastupovat a viděli budoucnost 
v praxi ve firmách. Pomůže to 
průmyslu, protože si takto můžeme 
vychovat kvalifikované pracovníky. 

S technicky zaměřenými školami 
z okolí už spolupracujete a jejich 
studentům nabízíte praxi ve firmě. 
Daří se vám je udržet i po skončení 
výuky?
Umožňujeme hned několik druhů 
praxí. Krátkodobé v řádu několi-
ka dnů až týdnů, půlroční praxe, 
a především pak intenzivní dvoule-
tou přípravu na budoucí povolání. 
V pravidelných dvouletých cyklech 
se v našem středisku praktické výuky 
střídají studenti druhých a třetích 
ročníků. Někteří z těchto studentů 
se po vyučení chtějí věnovat dále 
studiu nebo se rozhodnou v průběhu 
studia změnit obor. těm nejšikov-
nějším ale rádi nabídneme pracovní 
pozici a pracovní smlouvu.

(Ondřej Ševčík)
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času a administrativních úkonů. Dále 
se přidává například nejednotnost 
přístupu poskytovatelů ke stanovení 
výše a definici způsobilých nákladů či 
se významně liší míra flexibility v pro-
vádění změn. to vše vyžaduje značné 
administrativní kapacity, které by firmy 
mohly využít jinde a jinak.

Na vysokou administrativní zátěž 
v systému podpory výzkumu a vývoje 
si v řadě průzkumů dlouhodobě stěžují 
firmy, výzkumné organizace, ale také 
samotní poskytovatelé podpory. Proto 
si Svaz průmyslu loni nechal zpracovat 
od společnosti Ernst & young analýzu 
na téma „Snížení administrativní zátěže 
v oblasti VaVai”. 

SVAZ PRůMySLU PřEDStAViL KONKRétNí DOPORUČENí, JAK SNížit 
ADMiNiStRAtiVNí ZÁtěž V SyStéMU PODPORy VýZKUMU A VýVOJE.

BYROKRAcIE OMEZUjE 
fIREMní VýZKUM A VýVOj

Na vysokou administrativní zátěž v systému 
podpory výzkumu a vývoje si dlouhodobě 
stěžují firmy, výzkumné organizace i samotní 
poskytovatelé podpory.

Firma, která si chce požádat o pod-
poru svého výzkumného nebo 

vývojového záměru, se musí nejdříve 
zorientovat, jací poskytovatelé existují 
a jakou podporu nabízejí. Výzvy však 
nejsou vyhlašovány v předvídatelných 
termínech. Rovněž orientace v zadá-
vací dokumentaci jednotlivých soutěží 
a podání žádosti vyžaduje mnoho 

SEZnAM DOPORUČEní
Výsledná analýza přináší mnoho 
doporučení, legislativních i metodic-
kých. Jedním z nich je zveřejňování 
orientačního harmonogramu všech 
veřejných soutěží s dostatečným před-
stihem na jednom místě. Vypracována 
by měla být společná vzorová zadávací 
dokumentace, jejíž struktura bude jed-
notná, přehledná, pro čtenáře snadno 
pochopitelná, a měla by se používat 
pro žádosti u všech poskytovatelů. 
Návrh projektu by měl mít jednot-
nější strukturu, která by obsahovala 
jenom podstatné informace s mini-
mem duplicitních položek. Kategorie 
způsobilých nákladů by měly být 
všemi poskytovateli definovány stejně. 
Sjednocení by si zasloužila základní 
pravidla o podstatných a nepodstat-
ných změnách napříč poskytovateli. 
informační systémy je třeba propojit 
s veřejnými registry a dalšími infor-
mačními systémy.

Jednotlivé návrhy Svaz probíral na 
konferenci s účastí širokého spektra 
žadatelů, příjemců a poskytovatelů. 
Především ale analýzu představil 
a diskutoval s ministryní Helenou 
Langšádlovou a členy Rady pro 
výzkum, vývoj a inovace. Svaz tak 
chce nyní pro jejich prosazení využít 
přípravu nového zákona o výzkumu, 
vývoji, inovacích a transferu znalos-
tí. Jako důležitý vidíme také vznik 
metodických pokynů pod RVVi, 
které by celý sektor více sjednotily 
a zpřehlednily.
(Jan Proksch, manažer pro výzkum, vývoj a inovace)
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DíKy SVAZU PRůMySLU JSOU OD 1. LEDNA 2023 PERiODicKé PROHLíDKy U ZAMěStNANců 
PRAcUJícícH V PRVNí NEBO DRUHé NERiZiKOVé KAtEGORii NEPOViNNé.

nOVInKY V PRAcOVněLÉKAřSKých 
PROhLíDKách

Dlouhodobé úsilí Svazu průmyslu 
a dopravy ČR o snížení adminis-

trativní zátěže zaměstnavatelů souvi-
sející s pracovnělékařskými službami 
slaví úspěch. U nerizikových profesí 
odpadly povinné periodické prohlídky. 
Jde ovšem jen o prohlídky periodické. 
U prohlídek vstupních se nic nemění. 
ty musí zaměstnavatel zajistit vždy před 
vznikem pracovního poměru i dohody 
o provedení práce nebo dohody o pra-
covní činnosti u rizikových prací a tam, 
kde to právní předpisy vyžadují.

PERIODIcKÉ PROhLíDKY  
nOVě DOBROVOLnÉ 
intervaly periodických prohlídek 
u zaměstnanců se řídí podle kategorie 
práce, kterou zaměstnanec vykonává, 
a jeho věku. Výjimky může stanovit jiný 
právní předpis nebo příloha k vyhlášce. 
Například i zaměstnanci v neriziko-
vé kategorii, kteří pravidelně pracují 
v noci, musí prohlídku absolvovat 
jednou za dva roky.

i nadále platí pravidla například pro 
následné nebo mimořádné prohlídky. 
Novelou vyhlášky se přesněji rozli-
šují mimořádné prohlídky v úplném 
rozsahu, které mají stejné důsledky jako 
periodické prohlídky a stanoví se nová 
lhůta pro jejich další provedení, a pro-
hlídky v neúplném rozsahu. Výstupní 
prohlídka se nyní provádí i před změ-
nou druhu práce, pokud jde o ukončení 
rizikové práce. 

Nově se místo pojmu „riziko ohro-
žení zdraví“ používá pojem „profesní 
riziko“ a „režim práce“ se přejmenoval 

l E G I s l a T I V a

na „režim pracovní doby“. Výrazně 
se zúžil obsah, poradenství a dohled. 
Dříve specifikovaná časová dotace na 
provedení prohlídky se zrušila úplně.

DOhLED PODLE  
KAtEgORIE A RIZIKA
Dohled na pracovištích se nově vyko-
nává nejméně jednou za tři roky, jde-li 
o práce zařazené do kategorie druhé 
rizikové, třetí a čtvrté. Stejná lhůta 
platí i v případě profesního rizika nebo 
jsou-li pro vykonávané práce stanove-
ny podmínky zdravotní způsobilosti 
jinými právními předpisy.

U ostatních prací zařazených v první 
a druhé kategorii se dohled provádí, 
pouze pokud tak zaměstnavatel stanoví 
či si jej vyžádá poskytovatel pracovnělé-
kařských služeb.

Novela přinesla změnu výčtu 
profesních rizik. Nově mezi ně nepatří 
způsobilost řidičů referentů, práce ve 
školských zařízeních včetně hlasové 
zátěže či epidemiologicky závažné 
činnosti. Novinky se nevyhnuly ani 

pERIoDIcké pRohlíDk y Z áV Isí  n a k aT EGoRI I  pR ácE a V ěku Z a mě s Tn a ncE 

kategorie 1 (pokud to zaměstnavatel  
nebo zaměstnanec vyžadují) 1x za 6 let; po 50 letech věku 1x za 4 roky

kategorie 2 (pokud to zaměstnavatel  
nebo zaměstnanec vyžadují) 1x za 4 roky, po 50 letech věku 1x za 2 roky

kategorie 2 riziková a kategorie 3 1x za 2 roky

kategorie 4 1x ročně

výčtu rizikových faktorů pracovních 
podmínek či seznamu onemocnění, 
která vylučují či omezují způsobilost 
k vykonávání některých profesí. Jedná 
se například o profese vyžadující cel-
kovou fyzickou zdatnost či způsobilost 
k práci v noci.

(Jitka Hlaváčková, právnička SP ČR)

Frekvence prohlídek
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Výstavba malých i velkých ob-
novitelných a nízkouhlíkových 

zdrojů energie bude už brzy výraz-
ně jednodušší. Parlament schválil 
novelu energetického a stavebního 
zákona (tzv. Lex OZE), podle níž 
výrobny s výkonem do 50 kilowattů 
už nebudou potřebovat licenci pro 
výrobu elektřiny od Energetické-
ho regulačního úřadu. Zároveň na 
jejich zřízení už nebude nutné získat 
stavební povolení ani nebude třeba 
stavbu ohlašovat. Velké zdroje nad 
1 megawatt se budou stavět a provo-
zovat ve veřejném zájmu.

nEÚStUPnÉ MPO
Významný podíl na výsledné podobě 
novely má i Svaz průmyslu a dopravy 
ČR (SP ČR). Ministerstvo průmy-
slu a obchodu (MPO) v původním 
návrhu tak daleko v usnadnění stavby 
a provozu obnovitelných zdrojů 
jít nechtělo. Počítalo pouze s dílčí 
úpravou – se zvýšením hranice elek-
trického výkonu výrobny elektřiny, 

od které je vyžadována licence na 
výrobu elektřiny, a to z hodnoty 
10 na 50 kilowattů. Zejména chtělo 
zvýhodnit malé fotovoltaické elek-
trárny. Potřebu rozhodnutí o umístě-
ní stavby a územního souhlasu chtělo 
MPO zrušit u fotovoltaik s celkovým 
instalovaným výkonem také do 
50 kilowattů, s výjimkou stavby vod-
ního díla, pokud se nacházejí v za-
stavěném území nebo v zastavitelné 
ploše. Ostatní OZE MPO opomně-
lo, i když se i u nich o zjednodušení 
diskutovalo několik měsíců. 

PřIPOMínKOVÉ říZEní
SP ČR již v meziresortním připomín-
kovém řízení navrhoval další úpravy, 
aby novela řešila problematiku OZE 
komplexněji, a to i u velkých obnovi-
telných zdrojů energie včetně všech 
solárních elektráren, výroben bio-
metanu, vodíku, větrných elektráren, 
a dále také u malých modulárních re-
aktorů. Nutné bylo také řešit posílení 
energetické infrastruktury kvůli zajiš-
tění připojení všech těchto zdrojů do 
distribuční sítě. MPO ovšem žádnou 
z připomínek Svazu průmyslu do 
návrhu nezapracovalo. Důvodem byl 
podle ministerstva nedostatek času 
a snaha schválit co nejdříve alespoň 
původní dílčí úpravu.

ZáSAh SP ČR A POSLAnEcKÉ 
SněMOVnY
Poslanci si při projednávání uvědo-
mili nedostatky ministerského návr-

hu a také výrazný potenciál na jeho 
zlepšení. SP ČR v rámci legislativní-
ho procesu zprostředkoval odbornou 
diskuzi o potřebných změnách a ak-
tivně podporoval jejich zapracování 
do novely. Jednotliví poslanci proto 
začali spolu s odborníky z MPO, Mi-
nisterstva pro místní rozvoj a dalšími 
experty připravovat pozměňovací 
návrhy, které naplnily také původní 
požadavky Svazu průmyslu.

Svaz průmyslu podporoval všechny 
úpravy jak ve vyjádření pro Hospo-
dářský výbor Poslanecké sněmovny, 
tak na jednáních s ministerstvy, 
například s Ministerstvem pro místní 
rozvoj. Novela sníží administrativu 
spojenou se stavbou obnovitelných 

SVAZ PRůMySLU A DOPRAVy ČR PROSADiL ÚPRAVU NOVELy tZV. LEx OZE, 
ABy ByLO MOžNé SNADNěJi StAVět OBNOVitELNé ZDROJE ENERGiE.

StAVBA OBnOVItELných ZDROjŮ 
EnERgIE SE ZjEDnODUŠí 

Výrazně jednodušší povolování přispívá 
ke snížení administrativy pro domácnosti 
i firmy, urychlení zavádění OZE i posílení 
energetické bezpečnosti.
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zdrojů pro domácnosti i firmy, zrychlí 
výstavbu OZE a zároveň posílí ener-
getickou bezpečnost Česka. Zároveň 
se však kvůli předchozí neochotě 
MPO odborně diskutovat o chybě-
jících úpravách nepovedlo přesně 
vymezit technickou infrastrukturu. 
Do ní by se nově budované velké 
obnovitelné zdroje měly nově počítat. 
Na opravě se už pracuje. 

VýhRADY SEnátU
Senát se při schvalování návrhu ohra-
dil proti snaze MPO posilovat a mě-
nit kompetence Státní energetické 
inspekce bez řádného meziresortního 
připomínkového řízení a odůvodně-
ní. Zároveň apeloval na řešení valori-

zace provozní podpory pro palivové 
zdroje elektrické energie a ochranu 
zemědělského půdního fondu. Dle 
Senátu by se také měla zvážit větší 
podpora malým bioplynovým stani-
cím, které využívají statková hnoji-
va, odpady a další lokální biomasu. 
Nakonec ale novelu schválil. SP ČR 
se bude i nadále zasazovat o zjedno-
dušování, zefektivnění a zrychlení 
povolovacích procesů, ať už v oblasti 
OZE či u železnic a jiných klíčových 
staveb. také bude usilovat o větší 
stabilitu a diverzifikaci zdrojů energie 
a posílení energetické bezpečnosti, 
ať již v energetické, stavební nebo 
jiné legislativě. 

 (Jan Šebesta, manažer pro dopravu a investice)

co přIn á Ší noV El a  
lE x oZE

■  zjednodušení pro zdroje oZE 
do 50 kW (bez nutnosti licen-
ce, bez nutnosti rozhodnutí 
o umístění stavby a územního 
souhlasu),

■  zjednodušení napojení 
těchto i jiných zdrojů na 
elektrickou distribuční sou-
stavu (přípojky/smyčky do 
25 m) – toto napojení nebude 
vyžadovat stavební povolení, 
díky čemuž odpadne další 
zdlouhavé řízení nutné pro 
připojení samotného zdroje,

■  prodloužení čestných 
prohlášení u prokazování 
původu biomasy, což zajistilo 
pokračování podpory využí-
vání biomasy k energetické-
mu využití a také možnost 
započítávání jejího využití do 
plnění národního cíle v ob-
lasti využívání obnovitelných 
zdrojů,

■  zjednodušení poskytování 
energie v rámci Dodavate-
le poslední instance (DpI), 
které ušetří náklady,

■  zjednodušení povolování 
oZE, nízkouhlíkových zdrojů 
i plynu jejich vymezením 
jako technické infrastruk-
tury a jejich označením za 
veřejný zájem a posílení 
potřeby jejich vymezování 
v územních plánech, díky 
čemuž bude stavební úřad 
povolovat tyto stavby ve ve-
řejném zájmu, a nebude tedy 
možné blokovat tyto stavby 
bez relevantních důvodů, 
zároveň by měly vznikat vy-
mezené zóny pro tyto zdroje 
na základě potřeb státu.
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Navzdory rostoucí nejistotě vzros-
tl loni výkon české ekonomiky 

o 2,5 procenta. Poměrně pozitivní 
výsledky ale ovlivnil efekt nízké 
srovnávací základny z předchozího 
covidového roku nebo také odlože-
ná poptávka či investice. Na celko-
vém ekonomickém výkonu se pak 
významně podepsal válečný konflikt 
na Ukrajině zejména vysokými cena-
mi energie, které přispěly k rostoucí 
inflaci. V druhé polovině loňského 
roku začalo hospodářství postupně 
zpomalovat a koncem roku se Česko 
dostalo do tzv. technické recese. 

firmy se dokázaly vypořádat 
s novými překážkami. Díky přístupu 
firem, teplému počasí či opatřením 
jako zastropování cen energie nebo 
naplnění plynových zásobníků 
nedošlo na scénáře, které předvídaly 
nedostatek zemního plynu a extrém-
ní růst jeho ceny. 

Ekonomika jako celek ale zpoma-
luje a stále není v příliš dobré kondi-
ci. Vysoké ceny energie a materiálů 
či surovin se promítají do celkové 
inflace, se kterou se potýkají spotře-
bitelé i firmy. Ekonomické vyhlídky 
se nicméně proti podzimu mírně 
zlepšily. Optimističtější je například 
prognóza růstu HDP v Německu, 
zlepšují se mírně také podnikatelská 
očekávání. firmy však nečeká lehký 
rok, hospodářství se bude pohybo-
vat na hraně stagnace s přetrvávají-
cími riziky směrem k poklesu. 

PROPAD DOMácí SPOtřEBY 
Vysoká inflace a ceny energie se 
podepsaly na kupní síle domácností, 
která klesá od konce předloňského 
roku. V loňském třetím čtvrtletí se 
meziročně propadla téměř o 10 pro-
cent. Nižší reálný disponibilní 
příjem dále oslabují vyšší úroky, 
a tedy dražší úvěry. tyto překážky 
se projevují v ochlazující poptáv-
ce, která je patrná z propadu tržeb 
v maloobchodě či v pohostinství, 
ale také z pesimistických výsledků 
konjunkturálních průzkumů ČSÚ. 
Další vývoj bude záviset na stabilitě 
cenové hladiny a udržení zaměst-
nanosti. Spotřeba domácností se 
však bude zřejmě i v dalších měsí-
cích pohybovat na pokraji stagnace 
a poklesu. 

Rostoucí vládní výdaje budou 
naopak letos ekonomiku stimulo-
vat. Vláda však již dává najevo, že 
kvůli konsolidaci státního rozpočtu 
bude nutné změnit dosavadní trend 
a postupně zkrotit vysoké deficity. 

Letošní rok je politicky nejvhodněj-
ší k prosazení klíčových opatření, 
a stoupá tedy pravděpodobnost utlu-
mení dosavadního růstu vládních 
výdajů. 

OPAtRnÉ InVEStIcE fIREM
Optimismus spojený s opětovným 
otevřením ekonomiky po dvou 
covidových letech a solidní poptáv-
ka nahrávaly investičním aktivi-
tám. Jenže rychlý růst cen vstupů, 
zejména energie, řadu podniků záhy 
donutily k šetření a osekávání in-
vestičních rozpočtů. Navíc s ochla-
zující poptávkou se firmám nedaří 
přenášet stoupající náklady plně do 
cen konečných produktů. Případné 
snižování marží by mohlo mít nega-
tivní dopady na ziskovost a přene-
seně i na budoucí investice. Spo-
lečné šetření SP ČR a ČNB ostatně 
ukázalo přetrvávající opatrnost 
firem a očekávání mírného poklesu 
investic pro letošní rok. investiční 
aktivitu podniků ovšem může letos 

fiREMNí iNVESticE LEtOS RůSt EKONOMiKy NEJSPíš PříLiš 
NEPODPOří, NAZNAČUJE šEtřENí SVAZU PRůMySLU A ČNB MEZi 
PRůMySLOV ýMi PODNiKy.

ČERnÉ ScÉnářE PRO KOnEc ROKU 2022 
SE nEnAPLnILY

S ochlazující 
poptávkou 
se firmám 
nedaří 
přenášet 
stoupající 
náklady 
do cen 
konečných 
produktů.

jak sE lETos buDE VyVíjET čEská EkonomIka
(odhady významných institucí)

ukazatel sp čR mF čR čnb Ek

Růst HDP 0,9 % -0,3 % -0,3 % 0,1 %
Inflace 9–10 % 10,4 % 10,8 % 9,3 %
Nezaměstnanost 2,9 % 3,2 % 2,7 % x
Průměrný kurz CZK/EUR 24,3 24,2 24,5 x
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situaci v klíčových průmyslových 
odvětvích. Z důvodu slabé domácí 
poptávky lze očekávat, že v letošním 
roce předčí růst vývozu tempo růstu 
dovozu a zahraniční obchod tak 
kladně přispěje k celkovým výsled-
kům HDP. 

InfLAcE BUDE KLESAt jEn 
POZVOLnA
Míra inflace v loňském roce (15,1 %) 
byla výrazně ovlivněna válkou na 
Ukrajině, zejména kvůli narušení 
mezinárodních obchodních řetězců 
a skokovému růstu cen vstupů či 
energie. Ke zvyšování cen přispěl 
i nedostatek pracovníků na trhu, 
který tlačí na růst mezd, a zpočát-
ku silná spotřebitelská poptávka. 
Meziroční hodnoty inflace zůstávají 
nyní vysoké, avšak řada indicií, jako 
například pokles cen některých 
průmyslových kovů či námořní do-
pravy, naznačuje pokles inflačních 
tlaků. Dopady dřívějšího nabídkové-
ho šoku jsou tlumeny také ochla-
zující poptávkou v mnoha zemích. 
celková inflace však bude odeznívat 
pomalu, ovlivňovaná cenami energie 
a stále vysokým očekávaným růstem 
cen vstupů. SP ČR odhaduje letošní 
průměrnou inflaci přes 9 procent.

(Milan Klempíř,  

manažer pro ekonomiku, daně a finance)

Výsledky společného šetření  
SP ČR a ČNB za 4. čtvrtletí 2022

mEZIRoční Změna InVEsTIčních VýDajů 
(co chtějí firmy udělat s investičními výdaji v příštích 12 měsících; podíl firem v %) 

RůsT REálného hDp (V %) Za poslEDních 10 lET
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Zdroj: Společné šetření SP ČR a ČNB

Zdroj: ČSÚ

zvednout nabíhající podpora z ev-
ropských dotačních fondů.

POZItIVní PříSPěVEK 
ZAhRAnIČníhO OBchODU
Zahraniční obchod byl loni ve zna-
mení silnějšího růstu dovozu nad 
vývozem a zhoršením bilance zboží. 
Samotný export ovšem výrazně 

rostl navzdory válce na Ukrajině 
a s ní spojeným problémům. V no-
minálním pojetí dosáhl dokonce 
rekordních hodnot, i když jedním 
z důvodů byl růst cen vyvážených 
produktů. Pozitivní vývoj v dalších 
měsících bude záviset především 
na ekonomickém růstu největších 
obchodních partnerů Česka a na 
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PODNiK AtELé DiSKUtOVALi VE VARšAVě S UKR AJiNSKýMi 
PROtěJšKy O OBNOVě ZEMě PO VÁLcE.

ČESKÉ fIRMY SE chtějí PODíLEt 
nA OBnOVě UKRAjInY 

Už déle než rok ruská armáda 
pustoší ukrajinská města, vesnice, 

továrny i infrastrukturu. Obnovit ně-
které zničené části země bude práce 
na dlouhé roky. Přesto se už rýsují 
plány na poválečnou rekonstrukci, 
která by měla pomoci postavit zniče-
nou zemi zpátky na nohy. Podílet by 
se na ní chtělo 60 procent firem, jak 

vyplývá z lednového průzkumu Sva-
zu průmyslu a dopravy ČR. Zapojit 
se chtějí hlavně strojírenské podniky, 
firmy ze zpracovatelského průmyslu 
nebo z oboru infrastruktury a dopra-
vy, ale i z dalších odvětví. 

Představu o tom, jak by taková 
pomoc při obnově mohla vypa-
dat, si firmy mohly udělat v půlce 
února. tři desítky zástupců tuzem-
ských podniků pod vedením SP ČR 
a Hospodářské komory vyrazily do 
Varšavy na mezinárodní konferenci 
Rebuild Ukraine, kam doprovodily 
ministra průmyslu a obchodu Jozefa 
Síkelu. Během dvou dní měli podni-
katelé možnost jednat s ukrajinskými 
partnery o potenciální spolupráci na 
obnově. Od představitelů ukrajin-
ských měst a regionů si vyslechli, jaké 
konkrétní požadavky na rekonstrukci 
jednotlivé části země mají. Své spe-
cifické potřeby představili například 
zástupci Dněpropetrovské, Kyjevské, 
Severodoněcké či chersonské oblasti, 
Mariupolu nebo Záporoží.
Součástí české delegace byly 
především firmy ze stavebnictví 
a stavebního průmyslu, ale 
i vodohospodářství a dalších 
odvětví, které mohou přispět 
k obnově zničené infrastruktury 
a budov. V příštích měsících plánuje 
Svaz průmyslu na tuto úspěšnou 
akci navázat. V plánu jsou mimo 
jiné online konzultace se zástupci 
ukrajinských měst a samospráv nebo 
s partnerskými organizacemi. 

(Václav Rokyta)

p ohlED Z mís Ta

snaha o obnoVu ukRajIny 
nEsmí uTIchnouT

Naše firma podniká na západě 
Ukrajiny od roku 2017. Jsme 
s Ravakem jediné české firmy, 
které na Ukrajině mají výrobní 
závody. Od začátku války nám 
výroba v oblasti automotive 
poklesla o 65 procent. Naštěstí 
v divizi domácích spotřebičů se 
nám v posledních dnech podařilo 
podepsat nové kontrakty, které 
tuto ztrátu brzy vykompenzují. 
Výroba komponentů pro pračky, 
myčky a ledničky tedy významně 
narůstá. Naši italští obchodní 
partneři, kteří dodávají kabelové 
svazky největším výrobcům do-
mácí techniky do celého světa, si 
uvědomují výhody, které Ukrajina 
nabízí, a svoje zastoupení na 
Ukrajině s námi začínají význam-
ně posilovat. Ukrajina ale poptává 
víc než jen domácí spotřebiče. Za 
klíčové pro další rozvoj považuji 
pořádání podnikatelských misí, 
seminářů a konferencí. Je potřeba 
propojovat města, obce a oblasti, 
které nejlépe vědí, kde jsou pro-
středky potřeba, s firmami, které 
se do obnovy chtějí zapojit. Osvěta, 
pomoc a podpora nesmí utich-
nout, ale pokračovat. Pro sdílení 
informací a novinek nejen k ak-
tuální situaci a obnově Ukrajiny 
slouží Ukrajinsko-česká obchodní 
komora UKRCHAM, která propo-
juje především firmy a jednotlivce, 
které business na Ukrajině zajímá 
a nechtějí propásnout možnost být 
mezi prvními. Šanci stát se jejím 
členem máte i vy. 

MIchAELA MAchARIK
majitelka Time & Space 
Ukraine TzOV
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OBDOBí PANDEMiE, ČíNSK Á POLitiK A NULOVé tOLER ANcE VůČi cOViDU A NÁSLEDNý 
ÚtLUM POPtÁVKy Z tétO ZEMě A SAMOZřEJMě tAKé RUSK Á iNVAZE NA UKR AJiNU 
V yStAViLy MEZiNÁRODNí tRH POJiStNýcH fiNANČNícH RiZiK NOV ýM V ýZVÁM. 
DODAVAtELSKO-ODBěR AtELSKé řEtěZcE ByLy NARUšENy A OMEZiL SE tAKé PříStUP 
K NěKtERýM KOMODitÁM.

VYUžIjtE VýhODY POjIŠtění POLItIcKých 
RIZIK, StRUKtUROVAnÉhO fInAncOVání ČI RIZIK 
InSOLVEncE OBchODních PARtnERŮ

p o j I Š T ě n í  E x p o R T u

Výsledkem bylo také zvýšení infla-
ce – centrální banky byly nuceny 

reagovat a zvyšovat úrokové sazby. 
Zdá se, že minimálně v některých 
zemích to zabralo, například v USA 
inflace vrcholila v červnu roku 2022 
na 9,1 %, nyní se pohybuje kolem 
7 %, stále je to ale významně výše, 
než je optimální cílový stav kolem 
2 %. Všechny tyto faktory způsobily 
omezení dostupnosti financování 
a přivedly velké ekonomiky do rece-
se. Ještě větší dopad to má na rozvíje-
jící se ekonomiky. 

Zvýšilo se také riziko pro exporté-
ry a investory v zahraničí, především 
v rozvojových zemích. i Čína ale 
dává jasně najevo, že bude bránit svo-
je zájmy v regionu za každou cenu, 
zejména co se týče tchaj-wanu, což 
vytváří riziko vzniku dalšího velkého 
ohniska konfliktu.

Mezinárodní pojistný trh po-
litických rizik a strukturovaného 
financování zatím těmto negativům 
odolává. Pojištění politických rizik 
a rizik insolvence odběratele v někte-
rých pro ČR původně významných 
exportních zemích, jako je vedle 
Ruska a Běloruska například i Ukraji-
na, se stalo sice fakticky nedostupné, 
v dalších oblastech ale mezinárodní 
trh pojistnou kapacitu prozatím 
nabízí.  

Ze zkušeností z jiných 
pojistných segmentů (např. 
pojištění kybernetických 
rizik) ale víme, že se situ-
ace může rychle změnit. 
Proto je dobré myslet na 
ochranu svých investič-
ních či exportních zájmů 
dříve, než se trh začne tzv. 
zpřísňovat – ceny pojištění 
vzrostou a pojistné kapaci-
ty se omezí. to se týká také 
pojištění exportních rizik 
z hlediska rizika neplacení 
odběratelů z důvodu insolvence nebo 
platební nevůle. A to včetně domá-
cích odběratelů, kteří mohou stále 

těžit z konkurence mezi pojistiteli 
pohledávek. 
 (Hynek Rasocha, ředitel RENOMIA TRADE CREDIT)

REnomI a

REnomIa je jeden z před-
ních pojišťovacích makléřů 
v regionu střední a východní 
Evropy. Ve spolupráci se svým 
akcionářem, čtvrtým největším 
pojišťovacím makléřem světa 
společností Gallagher, má pří-
stup na globální trh politických 
rizik a strukturovaného finan-
cování, kde působí zejména 
Lloyd ś a další velcí pojistitelé. 

Jedná se hlavně o produkty 
využitelné i pro bankovní finan-
cování, například:
■  Pojištění dodavatelského 

úvěru proti politickým 
a komerčním rizikům

■  Pojištění odběratelského 
úvěru proti politickým 
a komerčním rizikům

■  Pojištění investice 
v zahraničí

Specializované oddělení 
RENOMIA TRADE CREDIT 
připravuje ve spolupráci 
s tuzemskými i zahraničními 
pojistiteli pojistné programy 
na míru specifickým potřebám 
exportérů a importérů. Kvalitní 
pojištění podnikatelských rizik 
jim pomáhá nejen chránit, ale 
také úspěšně rozvíjet svůj 
byznys.

(PR článek).
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„NEUStÁLE JEDNÁME S MPO A DALšíMi RESORty, ABy ODStRANiLy PřEKÁžKy V PROcESU 
ZAMěStNÁVÁNí ciZiNců,“ říKÁ řEDitELKA SEKcE ZAMěStNAVAtELSKé Dagmar Kužvartová.

DAgMAR KUžVARtOVá: chcEME PODPOřIt 
ROLI fIREM PřI OchRAně VEřEjnÉhO ZDRAVí

R o Z h o V o R  s   ř E D I T E l k o u

Nedávno jste s vládou a odbory 
uzavřeli dohodu, že nebudete 

prosazovat změny v novele zákoníku 
práce. Proč byla důležitá?
transpoziční novela zákoníku práce si 
klade za cíl implementovat požadavky 
směrnice o transparentních a před-
vídatelných pracovních podmínkách 
a směrnice o slaďování pracovního 
a rodinného života. Stejně jako téměř 
všechny směrnice z této oblasti mají 
ochranářský charakter směrem k za-
městnancům. Jednání byla velmi slo-
žitá a podařilo se maximálně narovnat 

podmínky, aby úprava zaměstnavatele 
nezatížila více, než je nezbytně nutné.

Zabýváte se po pandemii více oblastí 
zdravotnictví či BOZP?
Ano, chceme podpořit roli zaměst-
navatelů v oblasti ochrany a rozvoje 
veřejného zdraví a zaměřit se i na pre-
ventivní programy ve firmách. Oblast 
bezpečnosti a ochrany zdraví při práci 
je pro zaměstnavatele velmi důležitá, 
chtějí sdílet své zkušenosti a vytvářet 
bezpečná pracoviště. Za Svaz chceme 
zpřehlednit a zjednodušit právní před-
pisy, aby je firmy mohly v praxi snáze 
aplikovat. Novinkou jsou školení 
o aktuálních povinnostech dle novely 
zákona o vyhrazených technických za-
řízeních, která pořádáme s podporou 
našich regionálních zastoupení. 

Jaké vidíte priority v oblasti 
vzdělávání?
Doufáme, že se dořeší uzákonění 
dobrovolné větve duálního vzdě-
lávání na středních školách. O náš 
pilotní projekt je zájem a má i pod-
poru MšMt. V posledních letech se 
z Moravskoslezského kraje rozšířil 
do dalších tří krajů, Středočeského, 

Ústeckého a Zlínského. Další priori-
tou bude rozjet princip partnerského 
řízení celoživotního učení. chceme 
funkčně spojit existující systémy 
a nástroje celoživotního učení, a sladit 
tak přehled žádaných profesí, jejich 
náplně i rekvalifikace. 

Řešíte stále i zaměstnávání cizinců 
ze třetích zemí, když je režim 
Ukrajina pozastaven? 
tématem ekonomické migrace se stále 
intenzivně zabýváme. Nedostatek 
kvalifikovaných zaměstnanců se netý-
ká jen profesí, jako jsou svářeči, řidiči 
či cNc obráběči. Je to problém celé-
ho těžkého průmyslu. Proto žádáme 
o navýšení kvót především u Mongol-
ska, Kazachstánu, indie, ale i filipín. 
Neustále jednáme s MPO a ostatními 
resorty, aby byly odstraněny překážky 
v procesu zaměstnávání cizinců, a ini-
ciujeme také koncepční úpravy. MPO 
nově upravilo rezervační systém, od 
kterého si slibujeme, že uspokojí více 
žádostí zaměstnavatelů.

(Tereza Šebestová)

Jednání o novele zákoníku práce byla velmi složitá a podařilo 
se maximálně narovnat podmínky, aby úprava zaměstnavatele 
nezatížila více, než je nezbytně nutné. 
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KLiMAticKé AMBicE EU VE SPOJENí S PROtEKciONiSMEM ČíNy A USA MOHOU 
ZHORšit KONKURENcEScHOPNOSt EVROPSKéHO PRůMySLU.

Během českého předsednictví se té-
matu energetiky dostalo široké po-

zornosti. Jednáním na nejvyšší úrovni 
dominovalo téma zajištění dostatečných 
dodávek plynu a pomoci s vysokými 
cenami energie pro spotřebitele. Zajiště-
ní dlouhodobě stabilních bezpečných 
dodávek energie za konkurenceschopné 
ceny je pro Svaz průmyslu dlouhodobě 
jedna z priorit, jejíž vážnost aktuální 
krize ještě zvýraznila.

ZELEná LEgISLAtIVA Míří 
KE SchVáLEní
i když se jí nedostávalo takové pozor-
nosti, jednalo se také o „nekrizové” 
klimaticko-energetické legislativě, která 
bude formovat evropskou energetiku 
a průmysl v dalších letech. Balíček fit 
for 55 přenáší do právně závazných 
předpisů program tzv. Zelené dohody 
pro Evropu (European Green Deal). 
Do konce března ještě nebyl žádný 
z významných legislativních návrhů 
balíčku formálně schválen. Následující 
návrhy ale již prošly trialogem, a jsou 
proto schválení nejblíže:
■  nařízení o zpřísnění emisních předpi-

sů pro osobní automobily a dodávky,
■  nařízení o sdílení úsilí (ESR), které 

stanovuje cíle v oblasti snižování 
emisí mimo systém EU-EtS pro EU 
a jednotlivé členské státy,

■  nařízení o pohlcování uhlíku v od-
větví využívání půdy, změn ve využí-
vání půdy a lesnictví (LULUcf),

■  rozšíření a úprava systému EU-EtS 
vč. odvětví letecké dopravy a zavede-
ní systému EtS 2 v oblasti námořní 

dopravy, silniční dopravy a vytápění 
budov,

■  předběžné dohody bylo dosaženo 
taktéž u mechanismu uhlíkového 
vyrovnání na hranicích (cBAM).

hROZí ZtRátA 
KOnKUREncESchOPnOStI
Naopak se zatím nepodařilo nalézt 
celkovou dohodu v trialogu u směrnice 
o energetické účinnosti ani u směrnice 
o obnovitelných zdrojích. Do vyjed-
návání o těchto předpisech vstoupily 
související „krizové“ návrhy iniciativy 
REPowerEU, které cílí na zrychlení po-
volovacích procesů OZE. Do trialogu 
se zatím nedostala směrnice o energe-
tické náročnosti budov, kde se čeká na 
hlasování pléna Evropského parlamen-
tu v březnu.

Bohužel se nepodařilo u řady 
kompromisů dosáhnout pozitivních 
výsledků pro průmysl. Ještě vyšší míra 

ČáSt BALíČKU fIt fOR 55 jE PřIPRAVEnA 
KE SchVáLEní

E n E R G E T I k a

Ještě vyšší 
míra ambicí 
EU ve snižo-
vání emisí 
skleníkových 
plynů může 
v kontextu 
aktuálního 
geopolitic-
kého vývoje 
zásadně 
zhoršit 
konkurence-
schopnost 
českého 
a evropské-
ho průmyslu 
na světovém 
trhu.

ambicí ve snižování emisí skleníkových 
plynů a související změna regulací může 
zhoršit konkurenceschopnost českého 
a evropského průmyslu na světovém 
trhu. Situaci je třeba vnímat i v kontex-
tu oznámené čínské regulace vývozu 
klíčových technologií v oblasti výroby 
fotovoltaických panelů nebo štěd-
rých amerických subvencí v nedávno 
schváleném inflation Reduction Act. 
tato opatření ve spojení s nedostateč-
nou ochotou některých zemí přispět 
k zásadnímu snižování emisí sklení-
kových plynů by mohly dál podkopat 
schopnost evropských firem soupeřit se 
zahraničními konkurenty.

(Tomáš Trubačík, manažer pro Green Deal)

Komentář SP ČR ke klíčovým 
návrhům z balíčku Fit for 55

https://www.spcr.cz/aktivity/z-hospodarske-politiky/15853-posun-balicku-fit-for-55-behem-ceskeho-predsednictvi
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R o Z h o V o R

DLOUHODOBýM cíLEM SVAZU PRůMySLU JE PROSADit, ABy SE PRVKy DUÁLNíHO 
VZDěLÁVÁNí StALy NEDíLNOU SOUČÁStí ČESKéHO šKOLSKéHO SyStéMU A POČítALy 
S NiMi i PAtřiČNé ZÁKONy. „DUÁLNí VZDěLÁVÁNí MÁ U NÁS DLOUHOU tR ADici. NyNí 
SPOLUPR AcUJEME SE 14 šKOLAMi A V PROGR AMU MÁME 75 žÁKů A StUDENtů,“ říK Á 
K ateřina Kr ausová , VEDOUcí ROZVOJE A VZDěLÁVÁNí VE SPOLEČNOSti MUBEA-HZP.

KAtEřInA KRAUSOVá: DUáLní VZDěLáVání 
POtřEBUjE fInAncE, ČAS A MOtIVOVAnÉ LIDI 

O stipendisty se staráme jako o své 
zaměstnance. Mají dotovanou firemní 
stravu, hradíme jim lékařské prohlídky 
a pracovní oblečení a obuv.

Firemní vzdělávací středisko 
provozujete už od roku 2006. 

Proč jste se rozhodli pro jeho 
založení? 
Jsme německá firma a mateřská 
společnost v Německu již dlouhou 
dobu zajišťuje vzdělávání v tech-
nických oborech v rámci duálního 
systému. Proto je spolupráce na 
výchově a vzdělávání mladých lidí 
silně zakořeněná ve firemní kul-
tuře a také je součástí dlouhodobé 
firemní strategie. Mateřská společ-
nost chce, abychom v každé lokalitě 
tuto strategii v rámci legislativních 
možností naplňovali, a podporuje 
nás v tom.

Jaký je okruh škol, se kterými spo-
lupracujete, a kolika žáků se vaše 
vzdělání týká?
V Prostějově spolupracujeme se 
středními školami a odbornými uči-
lišti se zaměřením na strojní a elek-
tro obory. Momentálně spolupra-
cujeme se 14 školami z regionu a ve 

stipendijním programu máme asi 
75 žáků a studentů jak z učebních, 
tak i maturitních oborů. Každý rok 
nám končí přibližně 22 až 25 absol-
ventů. 
 
Bylo jednoduché převést systém 
z Německa na české podmínky, 
nebo jste ho museli upravit?
Německý systém se u nás samozřej-
mě nedá aplikovat „jedna ku jedné“. 
Snažili jsme se v rámci toho, co 
nám legislativa umožňuje, přiblížit 
se mu v maximální možné míře, ale 

spoustu věcí převzít nelze. Vždy se 
snažíme přizpůsobit možnostem 
a podmínkám, které má nastavená 
každá škola individuálně. školy jsou 
pro nás důležitým partnerem a my 
se snažíme nalézt takovou formu, 
která bude vyhovovat všem – škole, 
firmě i studentům.
 
Popište prosím váš systém, 
realizujete ho na základě nějaké 
smlouvy? 
celý systém je u nás postavený na 
dlouhodobé spolupráci na základě 
stipendijní smlouvy. firma žákům 
zajišťuje praxe a odborný výcvik, 
podle předem stanovených kritérií jim 
vyplácíme měsíční stipendium, které 
může dosáhnout až čtyř tisíc korun 
a to v závislosti na studijních výsled-
cích, docházce a chování. O stipendis-
ty se staráme jako o své zaměstnance. 
Mají dotovanou firemní stravu, hradí-
me jim lékařské prohlídky a pracovní 
oblečení a obuv. Vztahují se na ně 
i další firemní benefity. V případě, 
že projeví zájem, mohou si u nás 
přivydělat i brigádně. Pokud zpraco-
vávají ročníkové práce, poskytneme 
jim téma a konzultanta z firmy. Praxe 
a odborný výcvik vždycky odpovídají 
konkrétnímu studijnímu zaměření. 

Výuka se odehrává jen ve 
vzdělávacím středisku?
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V Z D ě l á V á n í

MiNiStERStVO šKOLStVí ČR PLÁNUJE 
LEtOS ZAKOtVit DO šKOLSKéHO 
ZÁKONA DOBROVOLNOU DUÁLNí 
VětEV VZDěLÁVÁNí. 

MšMt v rámci legislativního plánu vlády deklaro-
valo, že do konce září předloží na vládu novelu, 

která bude obsahovat i ukotvení „duálních principů“ ve 
vzdělávání. Svaz průmyslu a dopravy toto téma sleduje 
dlouhodobě a přesvědčuje ministerstvo, že firmy mohou 
převzít část odpovědnosti za odborné vzdělávání žáků. 
Návrh systému z pera pracovní skupiny krajů, zaměstna-
vatelů a ministerstev je následující:

1.  firma na základě smlouvy s žákem bude moci žáka 
naučit část odbornosti, kterou si dohodne se školou. 

2.  Povinností firmy je připravit vhodná pracoviště a určit 
instruktory pro žáky.

3.  Na základě smlouvy může poskytovat žákům věcné či 
finanční benefity (stipendium); firmě naopak přísluší 
příspěvek na žáka.

4.  Zaměstnavatelské organizace se podílejí na řízení 
systému a certifikaci firemních pracovišť.

5.  Malé a střední podniky mají v systému určitá 
zvýhodnění a administrativní podporu.

6.  Na úrovni krajů budou vytvořena podpůrná 
a poradenská pracoviště.

7.  Do systému vzdělávání by mohli vstoupit i dospělí 
v rámci rekvalifikací a zvyšování dovedností.

Svaz průmyslu a dopravy pilotuje systém duálního 
vzdělávání v Moravskoslezském kraji již od roku 2017 
a v uplynulých dvou letech na celkem 33 partnerstvích 
i v dalších třech krajích. Od té doby vznikly ověřené 
metodiky, standardy i příklady dobré praxe. Jak je vidět 
z příkladu firmy MUBEA-HZP, mnozí jsou na tyto změ-
ny připraveni již dnes.

(Miloš Rathouský,  

zástupce ředitelky Sekce zaměstnavatelské,  

gestor oblasti vzdělávání)

Kromě vzdělávacího střediska mo-
hou studenti absolvovat praxe a od-
borný výcvik ve výrobě, na oddělení 
údržby, kvality, it nebo třeba kon-
strukce. Ve vzdělávacím středisku se 
o ně stará přímo vedoucí odborného 
výcviku, v ostatních odděleních pak 
máme kolegy, kteří s námi spolupra-
cují. Po úspěšném ukončení studia 
mají absolventi závazek do firmy 
nastoupit, firma jim musí nabídnout 
pracovní místo. Jsme velká firma, 
takže chlapci a děvčata u nás mají 
zajímavé možnosti uplatnění a ti 
šikovní si mohou dobře nastartovat 
kariéru.

Co všechno zapojení do tohoto 
systému na straně firmy obnáší?
Odpověď je jednoduchá – aby vše 
fungovalo, potřebujete finance, 

čas a motivované lidi. Zajistili jsme 
prostory, které jsou vybavené pro 
odborné praxe a výcvik. Studentům 
vyplácíme stipendia, odměny za praxe 
a poskytujeme jim i firemní benefity. 
Snažíme se finančně i materiálově 
podporovat školy. investujeme čas 
a energii do společných PR aktivit, 
jako jsou například dny otevřených 
dveří na školách, účastníme se jako 
hodnotitelé soutěží, pořádáme pro 
školy ve firmě exkurze a různé 
workshopy. Kromě středních škol ale 
podporujeme i základní školy. Zákla-
dem pro to, aby to vše dohromady 
dobře fungovalo, je tým lidí, kteří jsou 
nadšení, ochotní pomoci a v práci 
s mladými lidmi vidí smysl.

(Kateřina Jungbauerová)

DUáLní VZDěLáVání 
V ČR? MOžná Už BRZY
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Z p R á V y  Z   b R u s E l u

něMEcKý ZáKOn žáDá DOhLED nAD DODAVAtELSKýMI řEtěZcI

PřEDSEDnIctVí I BYZnYS VE ŠVÉDSKU SáZí  
nA KOnKUREncESchOPnOSt

V červnu německý parlament schvá-
lil nový zákon, podle něhož budou 
muset velké společnosti provádět 
hloubkovou kontrolu dodavatelské-
ho řetězce. Zákon vyžaduje, aby tyto 
společnosti identifikovaly, předchá-

Bezpečnost, konkurenceschopnost, 
ekologická a energetická transforma-
ce, demokratické hodnoty a právní 
stát. to jsou priority švédského 
předsednictví Rady Evropské unie 
v první polovině roku 2023.
švédsko po České republice přebra-
lo předsednickou štafetu v době 
historických výzev pro členské 
státy a Unii jako celek. Nezákonná, 

nepřijatelná a nevyprovokovaná 
invaze Ruska na Ukrajinu je hroz-
bou pro evropskou bezpečnost, 
která má katastrofální důsledky pro 
migraci, stejně jako pro globální 
dodávky potravin a energie. Proto 
je podle švédského předsednictví 
třeba zajistit pokračující spolupráci 
s důvěryhodnými partnery, včetně 
silného transatlantického propojení. 

Konfederace švédských podniků 
dodává, že by EU měla pokračovat 
v odstraňování překážek, které leží 
v cestě zboží, službám, lidem, nápa-
dům, podnikům a inovacím.

Nový zákon vyžaduje, aby velké 
společnosti zajistily dodržování sociálních 
a ekologických norem v dodavatelském 
řetězci. Bude se týkat také českých firem 
působících na německém trhu. 

zely a řešily porušování lidských 
práv a životního prostředí v rámci 
svých vlastních operací a operací 
jejich přímých dodavatelů. Nový 
zákon o náležité péči o dodavatelský 
řetězec se bude týkat také českých 
firem působících na německém trhu. 
Společnosti musí sledovat své vlastní 
operace a své přímé dodavatele po 
celém světě a přijmout opatření, po-
kud zjistí porušení. Zákon vyžaduje, 
aby tyto společnosti zavedly procesy 
pro identifikaci, hodnocení, preven-
ci a nápravu rizik a dopadů v oblasti 
lidských práv a životního prostředí 

ve svých dodavatelských řetězcích 
a ve svých vlastních provozech. 
Zákon vstoupil pro společnosti nad 
3000 zaměstnanců v platnost na 
začátku roku 2023. Pro společnosti 
nad 1000 zaměstnanců začne platit 
1. ledna 2024. 

Více praktických informací  
si můžete přečíst na našich 

webových stránkách

https://www.spcr.cz/news/15881-novy-nemecky-zakon


3 7

Z p R á V y  Z   b R u s E l u

UnIE Má PLán PRO POSíLEní  
ZELEnÉhO PRŮMYSLU

EU SI POSVítí 
nA ZAhRAnIČní 
SUBVEncE

POMOc EU UKRAjIně DOSáhLA 
Už 67 MILIARD EUR

Na začátku letošního února předložila 
Evropská komise Průmyslový plán Ze-
lené dohody pro Evropu, jehož cílem je 
posílit konkurenceschopnost evropské-
ho průmyslu a podpořit rychlý přechod 
ke klimatické neutralitě. Výsledkem by 
mělo být vytvoření příznivějšího pro-
středí pro zvýšení unijní výrobní kapa-
city technologií a produktů s nulovými 
čistými emisemi, které jsou nezbytné 
ke splnění ambiciózních cílů Evropy 
v oblasti klimatu. Plán vychází z před-
chozích iniciativ a opírá se o silné 

Nařízení o zahraničních subvencích, 
které v rekordním čase schválily 
Evropský parlament a Rada EU loni 
v červnu, se vztahuje na všechny 
hospodářské činnosti v EU. Za-
hrnuje spojování podniků (fúze 
a akvizice), veřejné zakázky a veške-
ré další tržní situace. Nová pravidla 
dávají Komisi pravomoc prošetřit 
finanční příspěvky poskytnuté 
třetími zeměmi společnostem, jež 
vyvíjejí hospodářskou činnost v EU, 
a v případě potřeby napravit jejich 
rušivé účinky. Společnosti spolupra-
cující se zahraničními firmami se 
sídlem mimo EU by si měly ověřit, 
zda jejich partneři, dodavatelé nebo 
i subdodavatelé získali nějakou for-
mu státní podpory, a následně zvá-
žit, jakým způsobem nová regulace 
dopadne na jejich spolupráci. Přitom 
nařízení může ovlivnit i některé již 
realizované transakce.

Více praktických informací  
si můžete přečíst na našich 

webových stránkách 

Evropská rada se na únorovém 
zasedání shodla, že je nutné dále 
zvyšovat kolektivní tlak na Rusko, 
aby ukončilo válku na Ukrajině 
a aby ze země stáhlo své jednotky 
a vojenské vybavení. S cílem omezit 
Rusku příjmy z exportu přijala EU 
4. února 2023 cenový strop pro rop-
né produkty. celková pomoc, kterou Nová pravidla dávají Komisi 

pravomoc prošetřit finanční 
příspěvky poskytnuté třetími 
zeměmi společnostem, jež 
vyvíjejí hospodářskou činnost 
v EU, a v případě potřeby 
napravit jejich rušivé účinky.

(Jana Hartman Radová, vedoucí kanceláře v Bruselu, stálá delegátka u BusinessEurope, 

Mikuláš Nozar, zástupce ředitele Sekce mezinárodních vztahů SP ČR)

EU a její členské státy dosud Ukraji-
ně a jejím obyvatelům poskytly, činí 
nejméně 67 miliard eur. Vedoucí 
představitelé EU vyzvali Ukrajinu, 
aby splnila podmínky uvedené ve 
stanovisku Komise k její žádosti 
o členství, a mohla tak pokročit 
směrem k budoucímu členství v EU. 

stránky jednotného trhu EU, přičemž 
navazuje na vynaložené úsilí v rámci 
Zelené dohody pro Evropu a plánu 
REPowerEU. Je založen na čtyřech 
pilířích: předvídatelné a zjednodušené 
regulační prostředí, rychlejší přístup 
k financování, zvyšování dovedností 
a otevřený obchod pro odolné doda-
vatelské řetězce.

https://www.spcr.cz/news/19-evropska-unie/15827-narizeni-o-zahranicnich-subvencich-pro-zajisteni-spravedliveho-a-otevreneho-trhu-eu
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E V R o p s k ý  p R o s T o R

VNitřNí tRH ByL VytVOřEN 1. LEDNA 1993 V NÁVAZNOSti NA PODPiS 
MAAStRicHtSKé SMLOUVy. DNES JE JEHO SOUČÁStí 27 ČLENSKýcH StÁtů A tAKé 
iSLAND, LicHtENštEJNSKO A NORSKO. ČÁStEČNý PříStUP K NěMU MÁ i šVýcARSKO.

EVROPA LEtOS SLAVí 30 LEt 
VnItřníhO tRhU

V roce 2023 slaví Evropská unie 
30. výročí vzniku vnitřního 

trhu, který patří ke klíčovým prv-
kům ekonomické integrace Evrop-
ské unie a na základě čtyř svobod 
umožňuje volný pohyb zboží, slu-
žeb, osob a kapitálu. Zasadil se o ne-
bývalou tržní integraci členských 
států, stal se hybnou silou unijní 
konkurenceschopnosti a podpořil 
globální hospodářskou a politickou 
sílu Unie. Vnitřní trh zahrnující 
450 milionů spotřebitelů zásadním 
způsobem napomáhá ekonomické-
mu rozvoji členských zemí EU.

těžcE ZKOUŠEný 
Vnitřní trh je také páteří odolnos-
ti Evropy. Jeho zásadní význam 
podtrhly prodělané krize, na něž 
EU reagovala reformami na posí-
lení integrace kapitálových trhů, 
následně řešila koordinaci zdravot-
ních opatření. V únoru 2022 poprvé 
využila EU institut dočasné ochra-
ny pro lidi prchající před válkou na 
Ukrajině. 

V září 2022 předložila EK návrh 
na nástroj pro nouzový stav jednot-
ného trhu (SMEi) s cílem zrychlit 
a strukturovat způsob komunikace 
mezi Komisí a členskými státy. 
Podnikatelské organizace vyjádřily 
silné obavy z rozsahu připravované 
regulace, povinných opatření za-
měřených na hospodářské subjekty 
a z toho, zda SMEi bude respek-
tovat všechna zavedená pravidla 

o obchodních tajemstvích a hospo-
dářské soutěži.

StáLE nEZAVRŠEný 
Potenciál služeb pro zvýšení 
přeshraničního obchodu a inves-
tic je aktuálně nevyužitý. Někte-
ré typy překážek se ukázaly jako 
trvalé: 60 procent překážek, kterým 
podniky dnes podle svých zpráv 
čelí, jsou stejného typu, jaké byly 
hlášeny před 20 lety. Důsledkem je 
nízký obchod a investice, nedostatek 
kvalifikovaných pracovníků, nízká 
mobilita, regulační a administrativní 
zátěž a nedostatek nabídky vstupů 
produktů.

Letošní výroční zpráva o jed-
notném trhu deklaruje, že jednotný 
trh zůstává klíčovým nástrojem pro 
řešení současných výzev Evropy, 
současně však poukazuje na úzká 
místa. Nejméně 77 procent společ-
ností je postiženo nedostatkem kva-
lifikovaných pracovníků. Důležitou 
roli při řešení nedostatku dovedností 
hraje uznávání kvalifikací. Zavede-
ní evropského profesního průkazu 
a společného testu odborné přípravy 
by usnadnilo efektivnější uznává-
ní odborných kvalifikací, nicméně 
nadále existují překážky, například 
nutné překlady dokumentů. Po-
mohla by rovněž větší digitalizace 
procesů. Přitom Evropský parlament 
smetl ze stolu e-Service card, která 
měla snížit byrokratické nároky na 
poskytovatele přeshraničních služeb 

v EU. Komise také přešlapuje okolo 
e-Declaration, digitálního hlášení 
o vyslání pracovníků do jiného člen-
ského státu. Jako jednu z hlavních 
překážek na vnitřním trhu vidí firmy 
také administrativní zátěž vyplývající 
z pravidel pro vysílání pracovníků.

(Vladimíra Drbalová,  

poradkyně generální ředitelky SP ČR)

přEk á žk y  
pRo čE ské FIRm y

České podniky čelí při vysílání 
pracovníků rozdílným požadav-
kům členských států na proces 
notifikací, formu předkládání 
dokumentů a nárokům na jejich 
překlady, ale především nedo-
statku informací. Chybí některé 
odkazy, nebo jsou nefunkční, 
příslušné národní orgány či 
systémy zpětně na žádost o in-
formace nereagují. Například 
v případě Lucemburska u ohlá-
šení kvalifikací a dohledání 
seznamu regulovaných profesí, 
v Belgii u registrace DPH či 
v Německu ohledně povolení 
práce přesčas.
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n o V I n k y  V   s E k R E T a R I á T u  s p  č R 

SLOUČENíM SEKcE KOMUNiKAcE, SLUžEB ČLENůM A REGiONÁLNíHO 
ZAStOUPENí A PřESUNEM ČÁSti týMU MEZiNÁRODNícH VZtAHů VZNiKLA 
NOVÁ SEKcE VNěJšícH VZtAHů. JEJíM řEDitELEM SE StAL miroslav Hažer .

V LEDnU VZnIKLA nOVá SEKcE 
VnějŠích VZtAhŮ  

V čem spočívá hlavní náplň práce 
nové Sekce vnějších vztahů?

Nová sekce se zaměří nejen na oblast 
komunikace, ale také na služby pro 
členy, včetně regionálního zastoupe-
ní svazu a péči o členskou základnu. 
Zabývá se také organizací tuzem-
ských a zahraničních akcí, včetně 
podnikatelských misí. Hlavním 
cílem je přinést Svaz blíže ke všem 
jeho klíčovým skupinám, aktivně 
je zapojit do jeho činností a také 
dosáhnout synergie jak v rámci 
jednotlivých činností, tak i znalostí, 
zkušeností a talentu členů týmu. 
Nová sekce je mechanismem, který 
maximálně využívá a zesiluje odbor-
né vstupy od ostatních sekcí a útvarů 
a zajišťuje otevřenou oboustrannou 
komunikaci a vztah se všemi cílový-
mi skupinami.

Jaké jsou vaše plány pro tento rok?
Jen v únoru jsme vypravili tři podni-
katelské mise, na konferenci Rebuild 
Ukraine do Varšavy, do Vietnamu 
a Malajsie a také do indie. V březnu 
nás čeká největší mise za posledních 
pět let, do Korejské republiky a na 
tchaj-wan, a začínáme již přípravy 
na další cesty. V červnu se koná 
každoroční setkání ekonomických 
diplomatů a podnikatelů. tento rok 
je také speciální volbami do orgánů 
SP ČR. Připravili jsme proto voleb-
ní portál, pracujeme na uspořádání 
volební valné hromady a chystáme se 
na intenzivní období představování 

nového představenstva v čele s no-
vým prezidentem členské základně, 
médiím a klíčovým organizacím. 
V říjnu bude na Mezinárodním 
strojírenském veletrhu tradiční Sněm 
SP ČR a projekty kolem tématu 
Průmyslu 4.0. Všechny tyto aktivity 
samozřejmě spojuje a bude spojovat 
intenzivní komunikace. 

Zmínil jste roli komunikace. Co 
plánuje Svaz v této oblasti?
Navazujeme na minulý rok, kdy jsme 
začali komunikační aktivity a jejich 
dopad vyhodnocovat z pohledu dat. 
Díky tomu víme, na co se zaměřit. 
Z průzkumu víme i to, že vedle 
e-mailu a sociálních sítí je i náš 
časopis Spektrum účinným komuni-
kačním kanálem, a proto i v tomto 
roce plánujeme tři čísla, první držíte 
v rukou. Klíčové informace obratem 
sdílíme na našem webu, sociálních 
sítích a v newsletteru, to vše doplně-
no webináři a semináři na aktuální 
témata.

Jak osobně hodnotíte svůj první 
rok na Svazu?
Na Svaz jsem přišel z korporátního 
mezinárodního prostředí a navíc po 
delší době práce v zahraničí. Velice 
mne potěšil zápal kolegů pro poslání 
Svazu, tedy budování přívětivého 
podnikatelského prostředí. Máme 
tu experty na všechna témata, která 
se fungování zaměstnavatelů, tedy 
firem, týkají. Budu velice rád, když 

Tento rok je 
také speci-
ální volbami 
do orgánů 
SP ČR. Při-
pravili jsme 
proto volební 
portál a pra-
cujeme na 
uspořádání 
volební valné 
hromady.

se nám podaří Svaz ukázat ostatním 
tak, jak ho já sám vnímám. Jako 
informačně nabitou organizaci, se 
kterou chtějí být ostatní spojeni, 
protože jim to dává smysl pro jejich 
podnikání a fungování demokratic-
ké občanské společnosti.

(Kateřina Jungbauerová)
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a b E c E D a  ú s p ě c h ů 

ABEcEDA ÚSPěchŮ

c
EnY EnERgIE PRO 
VELKÉ PODnIKY jSOU 
ZAStROPOVAnÉ
Svaz průmyslu prosadil 

cenové stropy i pro velké podniky 
dle tzv. Dočasného krizového rámce 
po mnoha jednáních s MPO, vládou 
a na tripartitě. SP ČR o podmínkách 
informoval své členy mj. na semináři 
pro velké firmy.

D
Aň Z nEOČEKáVAných 
ZISKŮ ZASáhnE MÉně 
fIREM 
Svaz prosadil úpravy, díky 

nimž se na řadu firem nevztahuje 
mimořádná daň z neočekávaných 
zisků. Konkrétně jde o zvýšení 
minimálního příjmu pro určení 
okruhu poplatníků z 5 na 50 mil. Kč 
či vyjmutí poplatníků s marginálními 
příjmy v některých odvětvích. Jedná 
se zejména o tzv. závodní energetiku 
v rámci skupiny.

E
gAP PLUS nABíDnE PřES 
6 MILIARD KORUn
cílem programu EGAP 
Plus, který Svaz pomohl 

prosadit, je povzbudit komerční 

banky v úvěrování českých exportně 
orientovaných firem, které se kvůli 
konfliktu na Ukrajině dostaly do 
problémů. Na program EGAP Plus 
půjde ze státního rozpočtu 500 mi-
lionů korun, což umožní vystavení 
záruk v objemu 6,25 miliardy korun.

M
PO PODPOří 
ELEKtROMOBILItU
investiční pobídky MPO 
nově zahrnují podporu 

elektromotorů elektromobilů a řídi-
cích systémů baterií. MPO akcep-
tovalo připomínky Svazu průmyslu 
a dopravy ČR k zavedení podpory.

R
EVIZE DOČASnÉhO 
KRIZOVÉhO RáMcE jE 
VýhODnějŠí
SP ČR prosadil změny 

v revizi evropských pravidel státní 
podpory tzv. Dočasného krizového 
rámce. Například se navýšily limity 
na příjemce místo na podniky a vy-
mezilo se počítání limitu na stát, ne 
na celou EU.

U
KRAjInSKÉ fIRMY 
ZíSKAjí ČESKÉ 
PARtnERY
Svaz průmyslu je součástí 

Business klubu Ukrajina při MPO 
a koordinuje pomoc na Ukrajinu 
i s pomocí partnerských svazů a Bu-
sinessEurope. Na Ukrajinské straně 
je partnerem průmyslová asociace 
ULiE, kterou Svaz propojuje s člen-
skými firmami ohledně poptávek po 
konkrétním zboží. Svaz také bojuje 
za to, aby bylo možné český export 
na Ukrajinu pojistit, podobně jako 
to nabízí další státy EU. 
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SVAZ nESOUhLASí S EMISní 
nORMOU EURO 7
SP ČR považuje návrh emisní nor-
my Euro 7 z pera Evropské komise 
za nelogický, ohrožující investice 
a konkurenceschopnost Evropy. 
Proto je nutné tento návrh zrušit 
nebo alespoň zásadně přepracovat. 
Svůj požadavek Svaz prosadil do 
Rámcové pozice ČR. Doplnil ji také 
o odklad regulace alespoň o čtyři 
roky. 

cIZí MěnA V ÚČEtnIctVí 
nEBUDE PROBLÉM
Jeden z dlouholetých požadavků SP 
ČR, vedení účetnictví v cizí měně, 
zapracovalo Ministerstvo financí do 
nového návrhu zákona o účetnictví. 
SP ČR požaduje, aby byl schvalován 
souběžně s navazujícími daňovými 
úpravami, zejména pak s novelou 
zákona o dani z příjmů. 

OBnOVU UKRAjInY řEŠí SVAZ 
S VLáDníM ZMOcněncEM
Koordinační pracovní skupinu pro 
rekonstrukci Ukrajiny vede nový 
vládní zmocněnec tomáš Kopečný. 
Hlavním cílem je nyní energetická 
obnova Ukrajiny. Skupina propojuje 
nabídky a poptávky, zapojuje české 
firmy, hledá cesty, jak dále pomoci. 

POžADUjEME VZnIK nOVÉhO 
PLánU ODPADOVÉhO 
hOSPODářStVí
Podle Svazu by měl mít nový plán 
odpadového hospodářství nastave-
nou podstrukturu odpovídající do-
kumentům strategického charakteru. 
Náměty se týkají například obalů, 
průmyslových odpadů, hierarchie 
nakládání s odpady a dalších oblastí 
dle námětů členů. 

MInIStRYně DOStALA náVRhY 
nA SnížEní ADMInIStRAtIVní 
ZátěžE VE VAVAI
Svaz s ministryní Helenou Langšád-
lovou a členy Rady pro výzkum, 
vývoj a inovace diskutoval návrhy 
na snížení administrativní zátěže 
v oblasti VaVai. ty vzešly z analýzy 

podmínek českých národních pro-
gramů a rozhovorů s poskytovateli 
a řešiteli.

DEZInfORMAcE BUDE řEŠIt 
nOVá PRAcOVní SKUPInA
Pracovní skupina Svazu průmyslu 
bude připomínkovat a spolupraco-
vat na vznikajícím návrhu nového 
zákona k dezinformacím. Zaměří 
se také na propagaci preventivních 
programů zacílených na rozpozná-
vání nebezpečného obsahu. 

SMěRnIcE nIS 2 nESMí nARUŠIt 
PODnIKání AnI BEZPEČnOSt ČR
Obě významné legislativní změny, 
implementace směrnice NiS 2 i sou-
visející mechanismus prověřování 
dodavatelů, jsou součástí nového 
zákona o kybernetické bezpečnosti. 
Svaz průmyslu požaduje, aby výsled-
ná podoba mechanismu nenarušila 
podnikání a zároveň zaručila bez-
pečnost České republiky.

ZáKOn O OchRAně 
OZnAMOVAtELŮ BUDE MíRnějŠí
Svaz průmyslu prosadil, že je nový 
návrh zákona o ochraně oznamova-
telů projednáván v Poslanecké sně-
movně Parlamentu ČR v minimalis-
tické verzi. SP ČR oslovil poslance, 
aby tuto verzi podpořili.

SOcIáLní DIALOg nEní LOBBIng
Svaz průmyslu v meziresortním 
připomínkovém řízení upozornil 
na nesprávné zahrnutí sociálního 
dialogu do lobbistické činnosti a na 
skutečnost, že návrh lobbistům 
ukládá jen povinnosti a nedává jim 
za to žádné výhody.

D ě l á m E  p R o  V á s 

DěLáME PRO VáS



ŘEŠILO SE NA TRIPARTITĚ

o k é n k o  s o c I á l n í h o  D I a l o G u

SOcIáLní PARtnEřI PODEPSALI gEntLEMAnSKOU DOhODU

Sociální partneři opět ukázali vůli 
a schopnost dohodnout se na 

společném postupu úpravy zákoní-
ku práce. Zástupci zaměstnavatelů, 
zaměstnanců a vlády nalezli shodu 
na velmi obtížné transpozici evrop-
ských pravidel v oblasti transparent-
nosti a předvídatelnosti pracovních 
podmínek. Gentlemanskou dohodu 
za zaměstnavatele podepsal prezi-
dent Svazu průmyslu a dopravy ČR 
Jaroslav Hanák.

Stejně jako v roce 2019 se sociální 
partneři podpisem gentlemanské 
dohody zavázali, že nebudou bez 
vzájemné dohody prosazovat ani 

podporovat žádné změny této 
transpoziční novely zákoníku práce 
ani žádné další návrhy změn novely 
zákoníku práce.

„Svaz průmyslu a dopravy kvitu-
je, že po několikaměsíčním inten-
zivním jednání se sociální partneři 
v rámci sociálního dialogu podruhé 
v novodobé historii dokázali nad 
takto náročnou novelou pracovní-
ho práva dohodnout,“ říká Jaroslav 
Hanák, prezident SP ČR.

Novela zákoníku práce je maxi-
málním možným kompromisem při 
transpozici unijních pravidel. A to 
citlivým způsobem, který zachová 

potřeby českého trhu práce. Novela 
posiluje elektronizaci komunikace 
mezi zaměstnavatelem a zaměst-
nancem. Zjednodušuje a zrychluje 
doručování písemností při větším 
využití digitálních forem komuni-
kace a zavádí také flexibilní pravi-
dla výkonu práce na dálku a dává 
prostor zaměstnanci pro skloubení 
práce a péče o své blízké.

Fo
to

: M
P

S
V
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SILná DOMácí EKOnOMIKA jE ZáKLADEM ExPORtU

o k é n k o  s o c I á l n í h o  D I a l o G u

Jedním z hlavních témat březno-
vé tripartity bylo jednání o stavu 

implementace programů fondů EU 
a příprava programového období 
2021–2027. „Vláda nesmí podcenit 
přípravu a vypisování výzev z evrop-
ských fondů. Vyzvali jsme ji proto, aby 
zajistila dostatečné kapacity na jejich 
administraci. Evropské fondy posilují 
investice, včetně těch do výzkumu a vý-
voje, dlouhodobou konkurenceschop-
nost a celkově mají multiplikační efekt 
i pro státní rozpočet. Proto by měla být 
jednoznačně priorita, abychom plnili 
harmonogram a prostředky se efektivně 
čerpaly,“ říká Bohuslav Čížek, ředitel 
Sekce hospodářské politiky a hlavní 
ekonom Svazu průmyslu a dopravy ČR.

Sociální partneři na tripartitě 
probírali také analýzu reálných dopadů 
ekologické legislativy Evropské unie 
přijaté koncem roku 2022 na rodiny 

v ČR. Zástupci SP ČR vládu požádali, 
aby ke všem ekologickým legislativním 
návrhům byly vždy zpracovány opravdu 
relevantní dopadové studie na obyvatele 
a průmysl. Dopadové studie a jednání 
o evropských návrzích musí zohled-
ňovat jak konkrétní evropské návrhy 
regulací pro konkrétní průmyslové 

sektory, tak kroky světových ekono-
mik. „Upozornili jsme také na aktuální 
vysoké ceny emisních povolenek, které 
zdražují elektřinu i teplo. V únoru cena 
překonala 100 eur za tunu, tedy hodno-
tu, se kterou Evropská komise v návrhu 
fit for 55 počítala až pro rok 2030,“ 
doplňuje Bohuslav Čížek.

VLáDA nESMí PODcEnIt VYPISOVání VýZEV Z EVROPSKých fOnDŮ 

Na první tripartitě v roce 2023 so-
ciální partneři projednali export-

ní strategii, dopady současné energe-
tické situace a ekologické legislativy 
EU na zemědělství. Zabývali se také 
rozvojem celoživotního učení i sta-
vebních řemesel. Zástupci zaměstna-
vatelů ocenili závazek vlády, že rok 
2023 by měl být rokem exportu. Po 
covidové pandemii a loňském roce, 
kdy se vláda kvůli válce na Ukraji-
ně a předsednictví ČR v Radě EU 
podpoře exportu příliš nevěnovala, je 
potřeba export a zahraniční obchod 

znovu nastartovat. „Ze strany vlády 
to bereme jako jasný závazek. Pro 
úspěšnou realizaci ale bude klíčové 
zajistit dostatečné finanční prostřed-
ky. Je třeba, aby exportní strategie 
reflektovala negativní dopady pan-
demie cOViD-19 a aktuální situaci 
na Ukrajině a její vliv na globální 
dodavatelské řetězce. Pro úspěch 
našeho exportu je třeba se zaměřit na 
podporu budování silných průmyslo-
vých firem s konkurenceschopnými 
výrobky a marketingovými doved-
nostmi,“ vysvětlil za zaměstnavatele 

viceprezident SP ČR Radek špicar. 
Viceprezident SP ČR Jan Rafaj 

zároveň doplnil, že s ohledem na 
situaci trhu práce je také třeba řešit 
ekonomickou migraci. „Zejména jde 
o navýšení kvót a zrychlení celého 
procesu vstupu pro kvalifikované za-
hraniční pracovníky z nejvíce poptá-
vaných zemí, jako jsou Mongolsko, 
Kazachstán a indie. Apelujeme proto 
na vstřícný přístup všech zúčast-
něných resortů, a to jak MPSV, tak 
MPO, MZV a MV,“ říká Jan Rafaj.
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E VROPA SÁZí  NA SOCIÁLNí  DIALOG A SILNé SOCIÁLNí  PARTNERy

o k é n k o  s o c I á l n í h o  D I a l o G u

ČLEnSKÉ StátY EU BY MěLY PODLE EVROPSKÉ KOMISE USILOVAt 
O VYtVOřEní PříZnIVějŠích PODMínEK PRO SOcIáLní DIALOg 
A KOLEKtIVní VYjEDnáVání

Evropská komise počátkem února 
2023 představila balíček dvou 

návrhů na posílení sociálního dialo-
gu: Sdělení o budoucnosti sociálního 
dialogu v EU a Doporučení na posí-
lení postavení národních sociálních 
partnerů. Sociální dialog je základním 
kamenem evropského sociálního mo-
delu. Silná Evropa vyžaduje silné soci-
ální partnery, kteří jsou nezbytní  pro 
efektivní a komplexní řízení změn. 

náVRh DOPORUČEní RADY: 
náRODní SOcIáLní DIALOg
Opatření a procesy sociálního dialogu 
se v jednotlivých členských státech 
liší. Zároveň podíl pracovníků, na 
které se vztahují kolektivní smlouvy, 
za posledních 30 let výrazně poklesl. 
Snížil se z odhadovaného průměru 
EU okolo 66 procent v roce 2000 při-
bližně na 56 procent v roce 2019. Ve 
všech členských státech byl pozorován 
posun směrem k decentralizaci vyjed-
návání směrem k podnikové úrovni.

KLíČOVá DOPORUČEní
■  V souladu s vnitrostátními zákony 

a praxí a po konzultaci se sociálními 
partnery zajistí členské státy příznivé 
prostředí pro tripartitní a bipartitní 
sociální dialog včetně kolektivního 
vyjednávání.

■   Členské státy předloží Komisi do 
18 měsíců od zveřejnění doporučení 
seznam opatření vypracovaný po 
konzultaci se sociálními partne-
ry, která jsou nebo již byla přijata 
v každém členském státě k provedení 
tohoto doporučení. 

■  Do 12 měsíců od zveřejnění doporu-
čení musí Komise vytvořit ukazatele 
pro sledování provádění tohoto do-
poručení, na nichž se shodne s Výbo-
rem pro zaměstnanost a s příslušnými 
sociálními partnery. 

EU SDěLEní: SOcIáLní DIALOg  
nA ÚROVnI EU
Smlouva o fungování Evropské unie 
(SfEU) uznává klíčovou úlohu sociál-
ních partnerů v sociálně tržním hospo-

dářství a uděluje jim zvláštní úlohu při 
tvorbě právních předpisů EU v oblasti 
sociální politiky. Možnost, kterou 
SfEU poskytuje, tedy implementovat 
dohody sociálních partnerů prostřed-
nictví legislativy EU, potvrzuje význam 
sociálního dialogu EU a zvláštní posta-
vení reprezentativních sociálních part-
nerů. Při uplatňování těchto ustanovení 
je nezbytné respektovat autonomii 
a úlohu sociálních partnerů a institucí 
EU. Jejich role je uznávána také díky 
tripartitnímu charakteru tří agentur 
EU. V roce 2016 zahájila Komise spo-
lečně s evropskými sociálními partnery 
Nový začátek sociálního dialogu. 

KLíČOVá OPAtřEní
■  Komise poskytne administrativ-

ní podporu a právní poradenství 
evropským sociálním partnerům na 
jejich žádost a během jednání o jejich 
vzájemných dohodách, jejichž prová-
dění se předpokládá prostřednictvím 
práva EU.

■  Komise vyzývá sociální partnery 
k vyjednání a uzavření více spo-
lečných rámcových dohod, zajistit, 
aby měli mandát od svých národní 
organizací, zahájit jednání o doho-
dách, nadále zapojovat své členy do 
společných i samostatných akcí a pro-
jektů budování kapacit zaměřených na 
zajištění provádění jejich autonomních 
rámcových dohod ve všech členských 
státech. 

(Vladimíra Drbalová, poradkyně 

generální ředitelky SP ČR)

Rubrika Okénko sociálního dialogu je financována  

na základě § 320a písm. a) Zákoníku práce.
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UhLí KOnČí, ALE hORnIcKO-
gEOLOgIcKá fAKULtA VŠB 
POKRAČUjE 
S postupným ukončováním těž-
by uhlí v Moravskoslezském kraji 
může na první pohled vypadat další 
budoucnost Hornicko-geologické 
fakulty poměrně nejistě. Nejstarší fa-
kulta univerzity ale na novou situaci 
reaguje a nově plánuje spolupracovat 
i s nadnárodními koncerny. Stu-
denti HGf se mohou účastnit stáží 
v prestižním výzkumném centru 
společnosti cEMEx innovation 
Holding AG ve švýcarském Bielu. Na 
ně chce vedení fakulty navázat také 
společnými projekty, publikacemi či 
komerčním výzkumem, a to zejména 
v oblasti konstrukčních materiálů, 
návrhu nových cementových směsí či 
betonů. 

třInEcKÉ žELEZáRnY InVEStUjí 
DO ÚSPOR EnERgIE
Přes jednu miliardu korun budou 
letos investovat třinecké železárny 
do zlepšení vlastností produktů, 
ekologie i zvýšení míry recyklace 
hutních plynů. „Provoz hutí je ener-
geticky velmi náročný. Dle principů 
cirkulární ekonomiky však využívá-

me k opětovnému zpracování veškeré 
hutní plyny, vysokopecní, konverto-
rový i koksárenský. Právě ten nyní 
nově zavedeme i na několik ohře-
vových stanovišť provozu výroby 
železa a oceli, kde se dosud využívá 
plyn zemní,“ přibližuje investiční 
ředitel Radek Olszar. S cílem snížit 
uhlíkovou stopu firma zahájí také 
práce na projektu železorudné brike-
tační linky s celkovými plánovanými 
náklady ve výši 950 milionů korun. 
Linka umožní vyrábět část vsázky do 
vysokých pecí studenou cestou bez 
vzniku cO2.

SPOLAnA SPOLUPRAcUjE 
S chEMIcKOU ŠKOLOU 
V nERAtOVIcích
Spolana navázala novou spolupráci se 
Střední odbornou školou a Středním 
odborným učilištěm v Neratovicích. 
Zástupci společnosti a ředitelka školy 
věří, že se tímto spojením podaří 
zatraktivnit chemické obory, které se 
otevřou pro příští školní rok. Spolana 
také bude pro nové uchazeče nabízet 
jako motivaci ke studiu výhodné 
stipendijní programy. „Ve spolupráci 
s chemickou školou se budeme snažit 
přilákat více mladých lidí k che-

mickým oborům. Právě stipendijní 
programy využijeme jako motivační 
prostředky, díky kterým můžeme stu-
denty těchto oborů podpořit a nalézt 
mezi nimi i nové talenty,“ popisuje 
Piotr Kearney, jednatel Spolany.

PRAZDROj OtEVřEL PLně 
AUtOMAtIZOVAný SKLAD
Více skladovacího prostoru 
a rychlejší odbavování lahvového 
a plechovkového piva. to zajistí 
Plzeňskému Prazdroji nový, plně 
automatizovaný sklad. Největší 
investice v plzeňském pivovaru od 
roku 2006 ve výši 780 milionů korun 
umožní Prazdroji rychleji zásobovat 
své zákazníky. „Nový, kompletně 
automatizovaný sklad zrychlí proce-
sy, pomůže našim lidem s náročnou 
prací, a navíc díky použitým techno-
logiím sníží naši celkovou uhlíkovou 
stopu,“ říká Dragoş constantines-
cu, generální ředitel Plzeňského 
Prazdroje. 
 (šev)

ČLEnOVÉ SVAZU InVEStUjí DO ÚSPOR I VZDěLáVání
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fIRMY DOStALY ŠKOLEní 
O nEfInAnČníM REPORtIngU 
Názory na ESG se mohou různit, 
a právě proto Svaz průmyslu v Mo-
ravskoslezském kraji uspořádal na 
konci loňského roku seminář pro 
firmy o této rozsáhlé problemati-
ce. Společnosti Envitrail a Grant 
thornton připravily na příkladu 
společnosti Promens Zlín studii 
o podobě nefinančního reportin-
gu ve středně velké výrobní firmě 
a na online setkání ji představily 
firmám. Na semináři se jich spo-
lu s dalšími institucemi sešlo skoro 
devadesát. Lektoři upozornili na ri-
ziko, že nové reportovací povinnos-
ti vytvoří byznys pro nové porad-
ce. Zároveň apelovali na firmy, aby 
se do reportingu nebo také auditu 
uhlíkové stopy pouštěly v rozsahu, 
který je pro ně přiměřený.

SVAZ chYStá SEtKání 
PODnIKŮ S PLZEňSKýM 
hEjtMAnEM
Regionální zastoupení Svazu prů-
myslu pro Plzeňský, Jihočeský 
a Karlovarský kraj připravuje od-
borně zaměřené semináře napří-

klad na problematiku defektosko-
pie, tedy metod, které jsou schopny 
odhalit vady ve výrobku bez jeho 
porušení nebo poškození. V minu-
lém roce regionální zastoupení také 
uspořádalo Poradní sbor inspekto-
rátu práce, akce k novele zákoní-
ku práce a mnoho dalších setkání, 
která reagovala na změny legisla-
tivy během roku. V letošním roce 
bude ve většině těchto akcí pokra-
čovat a jako novinku připravuje 
v Plzeňském kraji pravidelná setká-
vání s hejtmanem a s náměstky pro 
jednotlivé resorty. Vždy jednou za 
pololetí budou moci firmy diskuto-
vat s představiteli kraje o tématech, 
která je aktuálně trápí.

PODnIKAtELÉ MLUVILI 
S MInIStREM fInAncí  
O DRAhÉ EnERgII 
Svaz uspořádal v Moravskoslez-
ském kraji debatu firem s minist-
rem financí Zbyňkem Stanjurou. 
Zástupci Svazu a místních firem 
ministrovi v době vrcholících jed-
nání o pomoci firmám představili 
reálnou situaci v podnicích. téma-
tem byl i vliv státní pomoci průmy-

slu kvůli drahým energiím na me-
zinárodní tendry, v nichž soutěží 
české firmy například s německými 
konkurenty, kterým tamní vláda už 
podporu schválila. Členové Sva-
zu v Moravskoslezském kraji, kteří 
často patří mezi firmy s energeticky 
mimořádně náročnými provozy, tak 
měli možnost přímo ovlivnit jedná-
ní o řešení pomoci s cenami ener-
gie, které Svaz dotáhl k úspěšnému 
konci v polovině prosince. Sám mi-
nistr Stanjura na setkání Svazu po-
děkoval za pozvání s tím, že zpět-
nou vazbu na konkrétní opatření 
vlády vnímá jako velice potřebnou.

hYgIEnIcI UKáZALI, jAK nA 
RIZIKA SPOjEná S AZBEStEM 
Azbest a jeho zdravotní rizika se 
staly tématem dalšího ze série se-
minářů pro firmy, které uspořádal 
Svaz průmyslu ve spolupráci s Kraj-
skou hygienickou stanicí Liberecké-
ho kraje, OHK Liberec a Krajskou 
nemocnicí Liberec. cílený byl pře-
devším pro stavební firmy a fyzické 
osoby podnikající ve stavebnictví 
(např. pokrývači, zedníci), ale i pro 
obce a města, které často investu-

cO SE řEŠí V REgIOnEch

Z p R á V y  Z   R E G I o n ů
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jí do odstranění azbestu z budov. 
Účastníci se dozvěděli více o pro-
blematice expozice azbestu v ČR, 
rizicích a ochraně zdraví při prá-
ci s materiálem obsahujícím az-
best a o odstraňování azbestových 
materiálů ze staveb. Ve spoluprá-
ci s KHS Libereckého kraje chystá 
regionální zastoupení Svazu další 
semináře, například o izokyanátech 
nebo pokračování diskuse o nemo-
cech z povolání zaměřené na be-
derní páteř.

V OStRAVě SVAZ žáKŮM 
PřEDStAVIL StUDIjní 
MOžnOStI
co se skrývá za každodenním vý-
konem vybraných povolání a jak se 
na ně připravit, ukázala v Ostra-
vě tradiční živá knihovna studij-
ních možností, kterou připravuje 
Svaz průmyslu se Světem techni-
ky v Dolních Vítkovicích. žákům 
8. a 9. tříd se na deseti stanovištích 
představily střední školy se zajíma-
vými obory a firmy, které prezen-
tovaly konkrétní profese. Pro Svaz 
zůstávají jádrem prezentací tech-
nické a přírodovědné obory, které 

letos zastupoval například elektri-
kář nebo chemik. Umělecky zamě-
ření žáci se mohli seznámit s pra-
cí módních návrhářů. Atraktivní 
prezentaci, včetně ukázek techni-
ky a výzbroje, si přichystalo Kraj-
ské policejní ředitelství v Ost-
ravě se Střední policejní školou 
v Holešově. 

PERSOnALIStÉ MOhOU ZVýŠIt 
ODOLnOSt fIREM VŮČI KRIZíM 
Jak mohou zaměstnavatelé udržet 
své zaměstnance v období hospo-
dářských výzev, jako jsou vysoké 
náklady na energie, narušené doda-
vatelské řetězce nebo důsledky po-
kračujícího konfliktu na Ukrajině, 
řešilo na diskuzním fóru pražské 
regionální zastoupení SP ČR. Jeho 
účastníci diskutovali o legislativ-
ních, motivačních a daňových ná-
strojích, které mohou zaměstnava-
telé použít k udržení zaměstnanců, 
jako je upravování pracovní doby 
či neplacené volno. fórum dospě-
lo k závěru, že odborníci na lidské 
zdroje jsou klíčovými hráči při na-
vigaci v obtížných hospodářských 
časech. Pomocí kombinace diskuto-
vaných nástrojů mohou ve firmách 
udržet klíčové zaměstnance, zefek-
tivnit procesy a zvýšit odolnost 
podniků. 

tRAnSfERA POMáhá 
VýZKUMnýM tEchnOLOgIíM  
DO PRAxE
Národní platforma transfera.cz 
pomáhá posilovat a rozvíjet čin-
nosti související s tématem inova-
cí, zakládání start-upů či univer-
zitních spin-off společností. Svaz 
s ní nově připravuje memorandum 

Z p R á V y  Z   R E G I o n ů

o spolupráci. V současné době má 
35 členů z řad univerzit, výzkum-
ných pracovišť a inovačních center 
a její databáze obsahuje celkem 120 
technologií připravených na převod 
do praxe. technologie jsou v data-
bázi řazeny podle kritérií jako obor, 
zralost technologie pro trh, forma 
možné spolupráce, nebo univerzita 
či výzkumný ústav, ze kterých tech-
nologie pochází. Pokud v databá-
zi požadovaná inovace nebo tech-
nologie není, mohou firmy využít 
poptávkový formulář, v němž lze 
oslovit všechny zapojené instituce. 
Databáze technologií je přístupná 
na adrese portfolio.transfera.cz.

Kompletní kontakty  
na regionální kanceláře  

Svazu průmyslu a dopravy ČR 

https://www.spcr.cz/struktura-sp-cr/vykonny-aparat/usek-regionalnich-zastoupeni
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Z E  ž I V o T a  s V a Z u 

↑ S ministrem zdravotnictví V. Válkem členové Klubu SP ČR diskutovali o větším 
zapojení zaměstnavatelů do rozhodování o prostředcích ve veřejném zdravotním 
pojištění.

↑ na Klubu SP ČR s ministrem zahraničí j. Lipavským  
se firmy shodly, že ekonomická diplomacie je klíčová  
pro rozvoj exportu. 

Svaz průmyslu a dopravy ČR oslavil 30 let podnikatelských misí. Od roku 1993 jich zorganizoval 
přes 210, a pomohl tak proniknout na zahraniční trhy více než 5000 exportérům.
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↑ Podnikatelská delegace doprovodila ministra zahraničních 
věcí j. Lipavského při jeho návštěvě Indie.

↑ jednání Výboru pro vnitřní trh BusinessEurope za 
účasti náměstka MPO P. Očka vedla vedoucí Kanceláře 
SP ČR v Bruselu j. hartman Radová.

↑ generální ředitelka Business at OEcD (BIAc) h. Rosenbaum 
poděkovala Svazu za dlouhodobou spolupráci a nadstandardní zapojení 
do práce organizace.

↑ Zástupci více než 30 českých firem spolu s ministrem j. Síkelou 
jednali na konferenci Rebuild Ukraine o zapojení do obnovy Ukrajiny.

↑ Česká firma bude školit budoucí vietnamské piloty díky uzavření významného 
kontraktu na podnikatelské misi ve Vietnamu. 

Z E  ž I V o T a  s V a Z u

↑ firmy očekávají, že rok 2023 pro ně bude náročný, 
okomentoval na tiskové konferenci R. Špicar výsledky 
průzkumu SP ČR k ekonomické situaci firem.
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p ř I D a l I  s E  k   n á m

VítáME nOVÉ ČLEnY

DAGMAR KUCHTOVÁ
generální ředitelka Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Velmi ráda vítám ve Svazu průmyslu úspěšné a zajímavé firmy jako naše nové členy. 
I ony mají možnost zapojit se do našich expertních týmů a aktivit. Věřím, že se svými 
zkušenostmi vzájemně obohatíme.

ASOcIAcE VýROBcŮ  
MInERáLní IZOLAcE, z.s.
Sdružuje největší výrobce minerální 
izolace v ČR. Její členové reprezentují 
více než 90 procent tuzemského trhu. 
informuje o využití minerálních izo-
lací a spolupracuje s veřejnou sférou 
při tvorbě legislativního prostředí 
a norem.

DAtASEntIcS, a.s.
Vyvíjí inovativní a specifická řešení, 
produkty a řešení Ai/ML pro různá 
odvětví. Díky týmu profesionálů stro-
jového učení a cloudového datového 
inženýrství přizpůsobují produkty 
potřebám konkrétní společnosti.

EnVItRAIL s.r.o.
Pomáhá firmám změřit uhlíkovou 
stopu a najít způsoby, jak ji snížit. 
Envitrail je první českou společností, 
která získala certifikaci tÜV NORD 
pro výpočet uhlíkové stopy.

KOMERČní BAnKA, a.s.
Bankovní instituce působící na čes-
kém kapitálovém trhu z většiny vlast-
něná francouzskou finanční skupinou 
Société Générale. Skupina Komerční 
banky obsluhuje v Česku přibližně 
2,24 milionu klientů.

OtE, a.s.
OtE organizuje krátkodobé trhy 
s elektřinou a plynem, kromě jiného 
zajišťuje zpracovávání a výměnu dat, 
spravuje národní rejstřík na emise 
skleníkových plynů a vydává záruky 
původu.

PEDIP S.R.O. 
firma PEDiP kompresory vznikla 
v roce 1992 a za dobu své existence se 
z malé firmy stala dominantní firma 
na českém a slovenském trhu v oblasti 
kompresorové techniky.

RWE gAS StORAgE cZ, s.r.o.
Největší provozovatel podzemních 
zásobníků plynu v České republice. 
Provozuje spolehlivě šest podzemních 
zásobníků plynu a je důležitou součástí 
české i evropské energetiky.

WEStInghOUSE ELEctRIc  
cZEch REPUBLIc
westinghouse poskytuje jaderné techno-
logie, jež jsou základem pro téměř polo-
vinu provozovaných jaderných elektráren 
ve světě. V Česku působí od roku 1991 
především jako dodavatel systémů, kom-
ponentů a služeb pro jaderné elektrárny.

ZEntIVA, k.s.
Přední farmaceutická společnost, která 
vyvíjí, vyrábí a dodává na trh široký sorti-
ment léčiv. Zentiva má v Praze globální 
centrálu, R&D centrum, samostatnou 
výrobu a obchodní jednotku. Společnost 
je aktivní ve více než 30 zemích a celkově 
zaměstnává přes 4 500 pracovníků.



Společnost Alukov již od roku 1995 přináší 
do našich zahrad a k domům bazénová i  te-
rasová zastřešení. Výrazným charakterem 
společnosti je špičková ruční práce na míru, 
zavádění inovací do výrobků a kompletní zá-
kaznický servis.

V  covidových letech společnost významně 
posílila a  rozšířila své výrobní kapacity vý-
stavbou nových hal, ale také polyfunkční ad-
ministrativní budovy. Budova obsahuje mimo 
kanceláří také závodní jídelnu, sklady a výrob-
ní prostory. Rozsáhlá výstavba proběhla také 
ve výrobním areálu v obci Kočí a dceřiných vý-
robních společnostech na Slovensku a Maďar-
sku. Celkově se tak vyrábí a skladuje na ploše 
110 000 m2 s více než 700 zaměstnanci.

„Vzhledem k  našim výrobním kapacitám, 
technickému vybavení a odbornému lidskému 
potenciálu jsme od roku 2023 středoevrop-
ským centrem vývoje moderních zastřešení 
a školícím centrem technologií v zastřešová-

ní. Naším posláním je zlepšovat a standardi-
zovat toto odvětví a také jej posunovat ve svě-
tovém měřítku stále dál a  výš,“ říká ředitel 
a jediný akcionář společnosti Jan Zitko.

Rok 2022 přinesl nové trendy ekologických 
technologií, například fotovoltaiku a  elektro-
mobilitu.  Alukov reaguje výrobou zbrusu no-
vého systému fotovoltaických dobíjecích sta-
nic pro elektrokola pod názvem PIT STOP 
a  instaluje prototyp do své volně přístupné 
části areálu k  užívání veřejnosti, kde v  bez-
prostřední blízkosti probíhá cyklostezka. Díky 
fotovoltaickým panelům ve střeše je PIT STOP 
energeticky soběstačný. „Chceme jít příkla-
dem ostatním firmám a být společensky zod-
povědnou společností. Kultivace veřejných 
prostor a  také instalací moderních technolo-
gií zlepšuje životní prostředí každému z nás. 
Nemůžeme být  lhostejní a pomůžeme které-
koli společnosti, která se rozhodne být aktivní 
stejně jako my, s instalací podobných zaříze-
ní,“ dodává Jan Zitko.

Alukov proto přichází s posílením energetic-
kých domácích elektráren o  užitné plochy, 
jako je parkovací přístřešek SOLAR CARPORT 
nebo PERGOLA SOLAR, kde se instalují foto-
voltaické panely do střech těchto zastřešení. 
Obě zastřešení jsou navíc konstrukčně při-
pravena ke svodu vody do retenčních nádr-
ží, což je důležité pro hospodárné nakládání 
s  dešťovou vodou a  její následnou recykla-
cí. CARPORT SOLAR najde využití nejen jako 
parkovací místo pro privátní sektor, ale je také 
vhodný pro firemní využití, jako VIP parková-
ní nebo dobíjecí parkovací místa pro zaměst-
nance v  oblasti FACILITy MANAGEMENTU 
moderních kancelářských budov.

alukoV
sTřEDoEVRopské cEnTRum 
pRo ZasTřEŠoVací sysTémy



INVESTUJETE DO TECHNOLOGIÍ PRŮMYSLU 4.0? 
MÁTE ZA SEBOU ÚSPĚŠNÉ PROJEKTY Z VÝROBY, LOGISTIKY, HR, 

ADMINISTRATIVY ČI VÝZKUMU A VÝVOJE? 

Přečtěte si informace o podmínkách účasti 
a stáhněte si přihlašovací formulář na 
https://www.spcr.cz/cena-za-prumysl-4-0

sVaZ pRůmyslu a DopRaVy V RocE 2023 opěT uDělí

cEnu Za pRůmysl 4.0

Nejlepší projekt vybere odborná porota.  
Cenu udělíme v říjnu na Sněmu Svazu průmyslu a dopravy ČR. 

PŘIHLAŠUJTE SVé ZAJíMAVé PROJEKTy  
Do 31. kVěTna 2023

https://www.spcr.cz/cena-za-prumysl-4-0

